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UMIK AMERIŠKIH ČET JE POGOJ ZA POGAJANJA

Kitajska napoveduje prostovoljce 
za obrambo Severnega Vietnama
Južnovietnamska osvobodilna fronta poudarja, da ni mogoča nobena reši
tev brez njenega sodelovanja - Komentar «Izvestij»-Pred novimi ameriškimi 
ojacenji v Južnem Vietnamu - Vedno številnejše akcije osvobodilne vojske

HANOJ, 20, — Južnovietnamska narodnoosvobodilna fronta Je objavila sporočilo, v katerem pravi, da »vsaka pobuda za 
vzpostavitev miru v Južnem Vietnamu, ne da bi izvedli temelj, 
ne pogoje, to je umik ameriških čet iz Južnega Vietnama, ne 
bo veljavna in bo veljala za dejanje povezovanja s piratsko 
ppflitiko ameriških imperialistov«.

«Vsaka rešitev vietnamskega 
problema, nadaljuje sporočilo, 
bo zgubila svoj praktični in po
zitiven pomen, če bi se začela 
brez udeležbe narodnoosvobodil
ne fronte, ki ima odločilno vlo
go kot organizacija, ki izvaja o- 
blast nad tremi četrtinami juž- 
novietnamskega ozemlja ter ne- 
posredno nadzoruje devet mili
jonov prebivalcev tega ozemlja 
in predstavlja težnje vsega juž- 
novietnamskega prebivalstva'.«

((Osvobodilna fronta odobrava re
solucije severnovietnamske ljudske 
skupščine in poudarja, da je sta
lišče te skupščine glede Vietnama 
tudi stališče «vsega vietnamskega 
ljudstva od severa do juga dežele.«

Na koncu poudarja osvobodilna 
fronta, da je ((odločena boriti se do 
zadnjega in brez prestanka nada
ljevati borbo, dokler bo ostal en

sam ameriški napadalec v Viet
namu.«

V Pekingu je stalni ljudski kon
gres odobril resolucijo, s katero 
poziva organizacije in državljane 
vse dežele, naj začnejo priprave, 
uda se pošljejo kitajski državljani 
v borbo ob strani vietnamskega 
ljudstva ter da prispevajo k izgo
nu ameriških napadalcev, če bo 
ameriški imperializem nadaljeval 
svojo napadalno vojno, in če bo 
vietnamsko ljudstvo potrebovalo 
pomoč.«

Resolucija pravi, da stalni odbor 
ljudskega kongresa v celoti odo
brava nedavni poziv severnoviet
namske ljudske skupščine in pred
log štirih točk, in dodaja: «če bo 
vietnamsko ljudstvo zahtevalo, bo 
Kitajska, ki mu je že nudili po
moč, še dalje pomagala, da do
končno premaga ameriškega napa
dalca.«

Resolucija poudarja, da pogoji za strelcev. Sedaj je v Južnem Viet- 
politično rešitev vietnamskega vpra- namu 33 tisoč ameriških vojakov 
Sanja «lahko nastanejo, če preneha katerim je treba dodati 27' tisoč 
ameriški imperialistični napad pro- mornariških strelcev in pilotov ki
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HANOJSKI PREDLOGI ZA ZDA NESPREJEMLJIVE

Dean Rusk napoveduje 
nadaljevanje vojne

«Vrata za pogajanja so vedno odprla», 
toda v pogojih, ki jih postavljajo ZDA

WASHlNGTOh(, 20
državni tajnik Dean Rusk je na 
tiskovni konferenci zavrnil načrt 
štirih točk, ki ga je predložil Se- 
Verni Vietnam kot podlago za 
morebitno rešitev vietnamskega 
vprašanja' Dodal je, da kitajsko 
napovedovanje intervencije v 
vietnamskem spopadu ne bo v 
ničemer menjalo odločenosti ZDA, 
»da spoštujejo svoje obveznosti 
do Južnega Vietnama". ZDA na
meravajo nadaljevati svojo akci
jo v Vietnamu, «dokler ne bodo 
videle znaka o spremembi stali
šča nasprotnika«. Rusk je trdil, 
da ZDA nimajo za sedaj nobene
ga znaka o spremembi stališča 
Hanoja ali Pekinga. Kar se tiče 
predlogov Severnega Vietnama, 
je Rusk dejal, da ti predlogi «ne 
zadevajo jedra vprašanja«. Zavr
nil je kot povsem »nesprejem
ljiv* predlog, da mora južnciviet- 
namske zadeve reševati samo juž- 
novietnamsko ljudstvo na podla
gi programa narodnoosvobodilne 
fronte in brez vsakega tujega 
vmešavanja.

Rusk se je sestal s časnikarji 
Po seji vlade v Beli hiši. Večkrat 
je ponovil trditev, da ni nobene
ga znaka, da »komunisti mislijo 
prenehati svoj napad", in je do
dal: «To pomeni, da šmo pred
resnijn položajem in je treba pri
čakovati sitnosti." V zvezi z na-

■ povedjo Pekinga, da bo poslal 
J prostovoljce v Severni Vietnam, 
f je Rusk dejal: »Take grožnje smo 
j že slišali, toda ne bodo prinesle
* nobene spremembe naših obvez-
* nost.t do Vietnama."

j G’®de nadaljnjih namenov ZDA 
Jv Vietnamu je Rusk izjavil: »Mi
* nadaljujemo." Dodal pa je, da 
J vrat* «niso nikoli popolnoma za- 
, prta;-za pogajanja«, in da čakajo 
) na izid' sondiranja Gordona Wal-

■ ke.rja na Daljnem vzhodu glede 
j možnosti sklicanja konference o 
' Kambodži.

Ameriški po krepitvi affiške enotnosti, kajti
neosvobojene afriške države se lah
ko popolnoma osvobodijo samo s 
solidarnostjo vseh afriških držav.

Tito v Oranu
ALSIR, 20. — Množica ljudstva 

J je lanes toplo pozdravila pred
sednika Jugoslavije Tita na veli
kem ljudskem zborovanju v Ora
nu, ha katerem je Tito govoril o 
junaiki borbi alžirskega ljudstva 
in o njegovih povojnih uspehih.

Tifb se je dotaknil tudi razgovo
rov z voditelji alžirske republike 
in ie poudaril, da je prišla do 
izrasli pppolna enotnost v pogledih 
na potrebo krepitve sodelovanja. 
Dejal je, da je v Alžiriji skupno
s si/oj imi sodelavci prišel do pre
pričanja, da se gospodarstvi obeh
držav dopolnjujeta, da so v zvezi 
s tem skupno ugotovili potrebo iz- 
delavp dolgoročnega programa sode
lovanja Ko je govoril o medna
rodnih vprašanjih, je Tito rekel, 
da jjnata Jugoslavija in Alžirija 
mnogo skupnega na področju med
narodne politike v borbi za mir, 
protv napadalnosti, proti kolonia
lizmu in proti vsem oblikam tlače- 

i nja In v naporih, da vsaka država 
{gradi neodvisno svoje življenje. V
j razgovorih je bilo prav tako ugo- 
I tovljeno, da je mednarodni polo- 
' žaj zaskrbljujoč in da je nevar- 
* nost, da se še poslabša. Tito je
.poudaril, da je politika Jugoslavi- 
|je politika miru in sodelovanja 
‘ proti| vmešavanju v notranje za- 
t deve drugih. Dotaknil se je tudi 
! zunanje politike Zvezne republike 
J Nemčije tako v odnosu do Jugo

slavije, kot tudi do arabskih držav 
; in izrazil razumevanje za zaskrblje- 
i nost arabskih držav zaradi oboro

ževanja Izraela. V zvezi s tem je 
« Tito dejal, da je politika oborože

vanja Izraela tipično imperialistič
na politika. Predsednik Jugoslavi
je Je govoril tudi o afriškem vpra
šanju in posebno poudaril potrebo

Sastri odpovedal 
obisk v ZDA

NOVI DELHI, 20. — Indijski zu
nanji minister Svaran Sing je iz
javil danes v parlamentu, da je 
predsednik vlade Sastri odpove
dal svoj obisk, ki bi ga moral na
praviti junija v ZDA in za kate
rega je predsednik Johnson za
hteval, naj se odloži na jesen. 
Sing je dejal, da je indijski po
slanik v Washi.ngtpnu sporočil a- 
meriški vladi, da je način, kakor 
je bil Sestri pozvan, naj odloži 
svoj obisk, izzval nezadovoljstvo 
v Indiji.

Sastri je izjavil, da bo vseka
kor obiskal Kanado, če bo moč 
menjati datum obiska. Prvotno je 
bilo določeno, da bo obiskal Ka
nado od 29. maja do 2. junija, 
ZDA pa od 2. do 8. junija. Na 
vprašanje, ali se bo sestal z U 
Tantom, je Sastri odgovoril, da 
nima namena iti v New York.

V New Yorku se nagibajo k pre
pričanju, da je poglavitni in edini 
razlog sklepa v Washingtonu raz
voj pakistansko - kitajskih in pa
kistansko - sovjetskih odnosov, ozi
roma zaostritev indijsko - paki
stanskih odnosov. Vse bolj Prevla
duje mnenje, da sta Ajub' Cin in 
Sastri nezaželena gosta v VVashing- 
tonu, ker so izgubljeni upi, da bi 
se dala pridobiti za ameriško po
litiko razširjenega spopada v Azi
ji. Časopis ((Patriot« ugotavlja, da 
so ameriški diplomatski predstav
niki v Delhiju že prej pokazali svo
je nezadovoljstvo ne samo zaradi 
tega, ker je indijska vlada zahteva
la konec bombnih napadov na Se
verni Vietnam, temveč tudi zato, 
ker ta vlada ni pokazala priprav
ljenosti, da bi brez pridržkov pod
prla ameriške predloge za pogaja
nja o Vietnamu.

ti Vietnamu in če se ZDA prisili
jo, da umaknejo iz Vietnama vse 
svoje oborožene sile.

Resolucija pripominja: ((Skupno 
z vietnamskim ljudstvom odločno 
nasprotujemo zaroti ameriških im
perialistov glede mirovnih poga
janj. Prav tako nasprotujemo vsa
kemu sodelovanju z ameriškimi im
perialisti, ki ima namen izdati te
meljne interese vietnamskega ljud
stva. Kitajska vlada in kitajsko 
ljudstvo sta slovesno izjavila, da 
je napad ameriškega imperializma 
na Vietnamsko demokratično re
publiko napad na Kitajsko. Kitaj
sko ljudstvo ne bo ostalo križem 
rok in bo pomagalo.«

Stalni odbor se zavzema nato za 
mednarodno kampanjo, ki naj spro
ži «množično gibanje, do sedaj ne
poznano silo, v mednarodnem me
rilu, da se izženejo ameriški napa
dalci iz Vietnama«.

Severnovietnamska tiskovna a- 
gencija poroča, da je kitajski zu
nanji minister izročil severnoviet- 
namskemu zunanjemu ministru spo
ročilo, da je kitajsko ljudstvo pri
pravljeno stati ob strani vietnam
skemu ljudstvu.

Moskovske «Izvestija» objavljajo 
komentar, v katerem poudarjajo, 
da je jasno, da so eksplozije bomb 
in pogajanja pojavi, ki se vzajem
no izključujejo. List dodaja, da je 
svetovna javnost prisilila ZDA, da 
((iščejo propagandistično krinko za 
svojo napadalno politiko«, in do
daja, da to pojasnjuje ponudbo 
((pogajanj brez pogojev«. Vsekakor 
se tako po govoru v Baltimoru od
7. aprila, kakor po izjavi od 17. 
aprila ni v Vietnamu nič menjalo, 
in ameriško bombardiranje se na
daljuje. «Edina rešitev, nadaljuje 
list, je povratek k ženevskim spo
razumom iz leta 1954, t. j. umik 
vseh ameriških čet iz Južnega Viet
nama. Kar se tiče ameriške politi
ke, ki prikazuje južnovietnamsko 
narodnoosvobodilno fronto kot- ne
zakonito silo, poudarja list, da te
melji ta politika na iluziji, ker je 
narodnoosvobodilna fronta realna 
sila, kateri pripadata sedanjost in 
prihodnost Južnega Vietnama. «ZDA, 
zaključuje list, bodo morale ne 
glede na svoje želje upoštevati to 
realno silo.«

V Londonu je predstavnik Fo- 
reign Officea izjavil, da je Velika 
Britanija poslala začasen odgovor 
Sovjetski zvezi glede predloga o 
sklicanju konference o Kambodži, 
Dalje je predstavnik izjavil, da bo
do izčrpnejši odgovor poslali v 
Moskvo pozneje, in da je Velika 
Britanija obvestila Kambodžo, da 
skrbno proučuje njen predlog za 
sklicanje konference, ki naj zajam
či njene meje, njeno ozemeljsko 
celovitost in nevtralnost.

Johnsonov posebni odposlanec 
Cabot Lodge je davi zaključil svoj 
obisk v Novi Zelandiji in je od
potoval v avstralsko prestolnico 
Canberro. Pred odhodom je imel 
razgovor s predsednikom novoze
landske vlade. Ko je Cabot Lodge 
zapuščal poslopje parlamenta, kjer 
se je razgovarjal, je večja skupina 
demonstrantov vzklikala proti ZDA. 
Predsednik novozelandske vlade je 
izjavil, da Cabot Lodge ni zahteval 
nobene nove pomoči od Nove Ze
landije in da se ni govorilo o mo
rebitni pošiljatvi novozelandskih 
prostovoljcev v Južni Vietnam.

Medtem se ameriški tajnik za 
obrambo McNamara posvetuje na 
Havajskih otokih z ameriškimi vo
jaškimi poveljniki v Južnem Viet
namu o nadaljevanju vojne. McNa
mara je izjavil, da so sklenili po
večati število južnovietnamskih vo
jakov od sto tisoč na 160 tisoč. 
Dodal je, da ne bodo govorili o 
bombardiranju Severnega Vietna
ma.

Namen posvetovanja vojaških po. 
veljnikov je sprejeti razne ukrepe 
za raztegnitev vojaških operacij v 
Vietnamu. Zatrjuje se, da namera
vajo zvišati število efektivnih ame
riških vojakov v Južnem Vietnamu 
na 50 tisoč mož brez mornariških

pripadajo enotam sedmega ameri
škega hrodovja.

Ameriška letala so tudi danes 
izvedla več bombnih napadov na 
Severni Vietnam. Protiletalsko top
ništvo je sestrelilo dve letali.

V oddaljenosti 45 kilometrov od 
ameriškega oporišča Danang je za
vzelo utrjene položaje nad tri tii 
soč vojakov osvobodilne vojske. 
Včeraj je prišlo do prvih spopadov 
med temi in sajgonskimi vojaki. 
Sajgonska vojska je zgubila 38 
mož, ranjenih je bilo tudi pet Arne. 
ričanov. Sinoči so pripadniki osvo
bodilne vojske izvršili atentat v ne. 
kem baru v mestecu Ban Me Tuot 
vzhodno od Sajgona. Pri atentatu 
je bilo ubitih enajst ameriških in 
južnovietnamskih vojakov, 38 pa 
ranjenih. V noči od ponedeljka na 
torek so vojaki osvobodilne voj
ske napadli z minometi in z avto
matičnim orožjem položaje ameri
ških mornariških strelcev okoli le. 
talskega oporišča 70 kilometrov 
južno od meje s Severnim Viet
namom.

20-obletnica OF
LJUBLJANA, 20. — V Ljub

ljani bo 27. t.m. seja glavnega 
odbora Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Slovenije, po
svečena 20. obletnici ustano
vitve Osvobodilne fronte Slo
venije. Poleg tega bodo na se
ji razpravljali o pripravah za
6. kongres SZDL Slovenije in 
podali poročilo o nedeljskih 
volitvah za zvezne in republi
ške poslance in določili dnev
ni red republiškega zbora sa
moupravljavcev, ki bo 8. ma
ja v Ljubljani.

Madžarski parlamentarci 
na obisku v SFRJ

BEOGRAD, 20. - Na vabilo
zvezne skupščine in zveznega od
bora Socialistične zveze delovne
ga ljudstva Jugoslavije je prispe
la danes v Beograd parlamentar
na delegacija Madžarske pod vod
stvom člana politbiroja Madžarske 
socialistične delavske stranke in 
predsednika tatnotske ljudske 
fronte Madžarske Gyula Kalaia. 
Madžarska delegacija vrača ob
isk zvezni skupščini, katere de
legacija je leta 1963 obiskala Ma
džarsko. Delegacijo madžarskega 
parlamenta so na železniški po
staji sprejeli in pozdravili pod
predsednik zvezne skupščine član 
CK ZKJ Mijalko Todorovič in 
drugi visoki jugoslovanski funk
cionarji.

Neposredno po prihodu je dele
gacijo sprejel predsednik zvezne 
skupščine Edvard Kardelj. Razgo-‘ 
vorov so se z jugoslovanske stra
ni med drugimi udeležili tudi 
predsednik SZDL Jugoslavije La
zar Koliševski, podpredsednik z.vc» 
zne skupščine in član CK ZKJ 
Mijalko Todorovič, podpredsednik* 
zveznega izvršnega sveta Veljko 
Zekovič in druge osebnosti.

TRST, sreda 21. aprila 1965 

TISKOVNA KONFERENCA PREDSTAVNIKOV DEŽELE FURLANIJE-J. K. NA MILANSKEM VELESEJMU

Vabilo poslovnim krogom Lombardije 
naj se tesneje po vežejo z našo deželo

Dr. Marpillero je izjavil, da se teži za tem, da bi Trst «postal resnični emporij 
podonavske Evrope, ki je njegovo naravno zaledje» - Predstavniki tržaškega, gori- 
škega in videmskega gospodarstva so govorili o krajevnem razvoju gospodarstva

(Od našega posebnega dopisnika)
MILAN, 20. — V dvorani ((Bizzozzero« na milanskem vele

sejmu je bila danes popoldne tiskovna konferenca, ki so jo 
organizirali predstavniki gospodarskih krogov iz dežele Furlani- 
je-Julijske krajine in katere so se udeležili predstavniki mi
lanskih gospodarskih krogov ir.---------  ------
številni novinarji. Na konferen- Žiro v neposredni bližini Osoppa).

Pri svojem izvajanju so govornici so spregovorili deželni od
bornik za industrijo in trgovi 
no Marpillero, predsednik trža
ške trgovinske zbornice Caidas- 
si, predsednik videmske zborni 
ce dr. Di Mngnago, namestnik 
predsednika goriške zbornice 
inž. Rigcnata in član deželnega 
odbora Grassilli.

Namen konference je 'oii, da bi 
na njej predstavniki dežele Furla- 
nije-JuIijske krejine predstavili šir-

ski rudnik, ter zaključil svoje iz
vajanje z upanjem, da bo zgled 
tujih petrolejskih družb, ki so se 
cdločite speljati čez ozemlje deže
le Furlahije - Julijske krajine naj
večji naftovod v Evropi, priklical 
tudi mnogo poslovnih ljudi iz no
tranjosti Italije. Predstavnik goriške 
trgovinske zbornice Grassilli je

za industrijsko investiranje pora
jajoči sš gospodarski ustroj dežele 
Furlanije-Julijske krajine, ter so 
naglasili davčne in finančne olaj
šave, ki so< jih deležne industrijska 
podjetja v takq .iioeapv^Bih '»indu
strijskih conah« na območju deže
le (takih cbiv je danes kar sedem, 
in sicer Aussa-Corno, Gorica, Tržič, 
Pordenon, Srednji Tilment, Trst in

PRVI DAN OBISKA MORA IN FANFANiJA V ZDA
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Krajši razgovor z Johnšonom 
izmenjava mnenj z Ruskom

Danes seja komisije za reformo državnih železnic - Nov sestanek med 
ministrom za prevoz Jervolinom in predstavniki sindikatov železni

čarjev CCIjL CISL in UIL, da bi se ognili novi stavki
RIM, 20. — Z 19 topovskimi streli so pozdravili prihod 

predsednika italijanske vlade Mora in zunanjega ministra 
Fanfanija v Belo hišo, kjer so ju sprejeli z vojaškimi častmi, 
dve vojaški godbi pa sta zaigrali italijansko in ameriško dr
žavno himno.

Na travniku pred Belo hišo ju je dočakal predsednik John 
son s soprogo, zunanji minister Rusk in drugi visoki funkcio
narji. V pozdravnem govoru je 
Johnson poudaril med drugim.
da v današnjem svetu «ni vpra
šanj, ki bi jih mogli označiti 
za samo italijanska, ameriška 
ali evropska, ampak da imamo 
danes le svetovna vprašanja, 
samo vprašanja, ki zadevajo 
vse človeštvo, ne glede na dr
žavne meje«. V nadaljevanju 
svojega govora je Johnson na
vedel besede tretjega predsed-

Fanfaniju najnovejše vesti o po
ložaju v Aziji in o naporih, da bi
dosegli začetek pogajanj na podla
gi premis, ki jih je Johnson določil
v svojem govoru v Baltimori. Mo
ro pa je podrobno obrazložil sta
lišče italijanske vlade, kakor so 
ga že pojasnili med parlamentar
no debato: razumevanje za ameri
ško odgovornost ZDA v tem delu 
sveta, zlasti v zvezi v nevarnostjo 
za mir v svetu, ki bi nastala, če 
bi se spremenilo ravnotežje sil.

nika ZDA Jeffersona, ki je de- Dotaknili so se tudi evropske po-
jal pred 160 leti, da je mir 
«naša strast«, nato pa je pri
stavil: «Naš smoter je zagotovi
ti časten mir, svobodo s pravič
nostjo za vse ljudi, kjerkoli žive. 
Vem, da je tak tudi smoter va
ših naporov. Toda delo za mir se 
začne znotraj državnih meja. Pre
danost demokraciji mora biti vsa
kodnevna praksa. Občudujemo va
šo zvestobo temu merilu. To me
rilo uporabljamo tu v naši deželi, 
ko se vojskujemo proti revščini, 
neznanju, boleznim in krivično
sti«. Johnson je zaključil: «V tem 
duhu nista bili naši deželi nikoli 
tako tesni zaveznici, kot sta da
nes. Obe sta prepričani, da vojna 
ni neizbežna in sta pripravljeni o- 
stvariti mir na časten način, med
tem _ ko sta vedno pripravljeni 
braniti svobodo z vso prizadev
nostjo."

Glede vsebine razgovorov se v 
ameriških krogih pripominja, da 
so v središču teh razgovorov vpra
šanja, ki zadevajo položaj v juž- 
novzhodni Aziji, Evropo in NATO. 
V prvi fazi razgovorov so pregle
dali in analizirali stališča obeh 
vlad glede teh vprašanj. Johnson 
in Rusk sta posredovala Moru in
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Pozitiven de EauIIov odgovor 
na poziv nevezanih držav

Uradna izjava zunanjega ministrstva v zvezi z zasedanjem SEATO poudarja, 
da se Francija še dalje zavzema za mirno rešitev vietnamskega spora

PARIZ, 20. — Predsedstvo repu
blike je danes objavilo vsebino od
govora, ki ga je de Gaulle poslal 
na poziv sedemnajstih nevezanih 
držav v zvezi z Vietnamom.

V odgovoru, ki so ga sporočili 
pred enim tednom jugoslovanske
mu poslaniku in afganistanskemu 
odprovniku poslov, izjavlja de 
Gaulle med drugim: «Z zanimanjem 
sem sprejel na znanje poziv, ki 
ste mi ga v imenu sedemnajstih 
državnih in vladnih poglavarjev ne
vezanih držav poslali vi in afgani
stanski odpravnik poslov in s ka
terim se izreka zaskrbljenost za
radi poslabšanja položaja v jugo
vzhodni Aziji ter se pozivajo pri
zadete strani, naj iščejo mirno re
šitev s pogajanji.

Francoska vlada sprejema z za
nimanjem na znanje pobude Jugo
slavije in številnih držav Afrike in 
Azije, katere bistveni zaključki se 
ujemajo s stališčem, ki ga je Fran
cija že pred leti zavzela v korist

mirne rešitve vietnamskega spora.«
Francosko zunanje ministrstvo pa 

je objavilo sporočilo v zvezi z bliž
njim zasedanjem sveta ministrov 
SEATO (Organizacija pogodbe za 
jugovzhodno Azijo), ki bo od 3. do 
5 maja v Londonu. Kakor je že 
včeraj javljeno, bo Francija po
slala na to zasedanje samo opazo
valca. Zadevno sporočilo pravi: 
»Neizbežno, kakor je vedno bilo v 
preteklosti, zlasti pa lani v Manili, 
se bo debata v svetu SEATO, ki bo 
v Londonu od 3. do 5. maja, vrtela 
predvsem okoli dežel bivše Indoki- 
ne, predvsem pa Vietnama. Ni — 
in izkušnja dokazuje, da, na žalost 
jih ne more biti — skupnih sta
lišč, še manj pa skupnih dejanj 
držav članic v zvezi z vprašanjem, 
s katerim imajo opravka. Lanska 
konferenca v Manili je poudarila 
temeljna nesoglasja, tako da se 
francoska delegacija ni mogla pri
družiti sporočilu, ki ni na noben 
način odražalo pogledov njene vla

de. Bati se je, oziroma predvide
va se, da se bo isto ponovilo tudi 
letos. V takih pogojih je francoska 
vlada mnenja, da je bolj pametno, 
če se ne udeleži sestankov, in na
merava tako poudariti, da se ne 
bi mogla na noben način pridru
žiti njihovim zaključkom.

Francija se še vedno zavzema 
za mirno, t. j. sporazumno rešitev 
problemov Vietnama in bivše In- 
dokine v celoti na podlagi ženev
skih sporazumov iz leta 1954, in to 
predvsem v interesu prizadetega 
prebivalstva. Ko bo — kakor Fran
cija upa — ta rešitev postala mo
goča, bo Francija rade volje k te
mu prispevala. Do tedaj pa lahko 
samo ponovi svoje stališče, ki ga 
je že pred leti zavzela.«

Predstavnik Foreign Officea je iz
javil, da upa, da je sklep fran
coske vlade edino posledica neso
glasij v zvezi z indokitajskim vpra- med Johnsonom in Morom, ki je 
šanjem in da ne pomeni ošibitev trajal kakih dvajset minut, potem 
francoskega podpiranja SEATO. I pa polurni razgovor, ki sta se ga

litike: ameriška državnika sta vpra
šala Mora in Fanfanija, kakšno je 
njuno mnenje in kaj svetujeta gle
de stališča, ki naj ga ameriška 
vlada zavzame do teh vprašanj.

Pod predsedstvom podpredsedni
ka vlade Nennija se bo jutri sesta
la komisija za reformo državnih 
železnio; na tem sestanku bodo 
proučili in razpravljali o poroči
lu, ki ga je Nenni pripravil na 
podlagi zaključkov te komisije.

Na ministrstvu za prevoz pa je 
bil sestanek med ministrom Jervo
linom in predstavniki sindikatov 
železničarjev CGIL, CISL, UIL in 
CISNAL v zvezi z napovedano no
vo stavko. Razgovor je trajal dve 
uri in se bo nadaljeval jutri, ker 
se bo minister posvetoval med tem 
s podpredsednikom vlade Nenni- 
jem in zakladnim ministrom Co- 
lombom. Jedro spora je v tem, da 
so višjim uradnikom in vodilnemu 
osebju priznali povišanje plače v 
obliki «nagrade» za «na delo«, in 
še to na način, kakor da bi hoteli 
to povišanje skriti pred drugimi 
nameščenci.

Poslanec Ermini, ki je predsed
nik prosvetne komisije poslanske 
zbornice in ki zastopa KD na se
stankih štirih strank glede šole, je 
izjavil novinarjem, da se bodo ti 
sestanki nadaljevali v petek. Na 
tem sestanku pa bodo obravnavali 
le nekatere podrobnosti, ki zade
vajo finančni načrt. Ta načrt pa 
bodo proučili v celoti šele po vrnit
vi Mora z obiska v ZDA.

Ko je odgovoril na pozdravne 
besede predsednika Johnsona, je 
Moro poudaril vezi prijateljstva in 
sodelovanja med obema državama 
ter bistvene poteze italijanske po
litike, ki da je politika lojalnosti 
do atlantskega zavezništva, kar 
»ustreza prevladujočim smotrom 
miru v varnosti«. Moro je zaklju
čil: ((Trenutek, ki ga preživljamo 
zatrdno ni lahek, ker v napornem 
iskanju svetovno stabilizacije si 
stoje nasproti, druga proti drugi, 
nasprotujoče si ideologije, razbija
joči se interesi, različne politične 
in. moralne perspektive. V preteklih 
in sedanjih okoliščinah smo bili in 
smo, s prijateljskim razumevanjem 
in spoštovanjem, ob strani ameri
škega naroda, ker smo prepričani, 
da so ideali, ki jih neomajno za
sleduje ta narod, ideali pravičnosti 
in miru zase in za vse. Vi ste to 
potrdili v svojem govoru v Balti
mori s plemenitimi in jasnimi be
sedami, ki pomenijo obveznost tu
di za nas vse. 'Skozi stoletja — 
ste rekli — so se narodi borili 
drug proti drugemu: toda mi sa
njamo o svetu, v katerem bosta 
spore reševala pravica in pamet. 
Skušali bomo ravnati na način, da 
se bo tako zgodilo’».

Nato je sledil kratek razgovor na 
štiri oči (prisoten je bil le tolmač)

like koristi, ki bi jih industrijo! iz 
notranjosti Italije lahko imeu od 
tega, ko bi se odločili za postavi
tev novih obratov na območju de
žele Furlanije-Julijske krajine 
Predsednik videmske zbornice je 
na primer poudaril, da je država 
priznala novim industrijam v kra
ju Magnagu še ugodnejše davčne 
in finančne olajšave, kakor jih uži- 

.- . . - . , va sam italijanski Jug, to pa' za-
šim zainteresiranim krogom glav-; radi teg-a, ker je bil ta predel moč
nega mesta Lombardije industrij- no prizadet po nedavni nesreči v 
ske zmogljivosti nove dežele in pa I vaiontu. Država je namreč zagoto- 
možnosti za njeno nadaljnjo indu-j vj]a novim industrijskim obratom 
stnalizacijo. Vsi štirje govorniki so - na jerri področju svoj prispevek v 
med svojim izvajanjem poudarili iz- višini 20 odst. potrebnih investicij, 
redno priložnost, ki jo predstavlja zajamčena dolgoročna posojila pro-

ti razmeroma nizkim obrestim 3 
odst., ter za dobo deset let po
polno oproščenje vseh davkov; b) 
vlogo, ki jo bo dežela lahko v bo
doče imela v blagovpi izmenjavi 
in razvoju poslovnih stikov s Sred
njo in Vzhodno Evropo. O tem 
vprašanju se je zlasti dolgo zadržal 
predsednik Di Maniago, ki je med 
drugim poudaril tudi velik pomen 
nameravane zgraditve avto ceste 
med Vidmom in Avstrijo na eni 
strani ter Jugoslavijo na drugi.

Medtem ko so se predsiavniki 
tržaške, videmske in goriške eko
nomije zadržali med svojim izva
janjem večinoma pri vprašanjih, 
ki zadevajo razvoj krajevnih go
spodarstev, je deželni odbornik 
za industrijo in trgovino Marpil- 
iero orisal splošno gospodarsko 
problematiko nove dežele Furla- 
mje-Julijske krajine ter očrtal o- 
kvir, v Katerega je treba posta
viti novo upravno teritorialno e- 
noto glede na gospodarski razvoj 
v državi in še posebej v Lombar
diji. Tako je dr. Marpillero pou
daril namen dežele, da v dogled
nem času povzdigne svoje gospo
darstvo na višino ostalih napred
nih področij v državi. Tudi de
želni proračun za letošnje leto je 
postavljen v dobršni meri ■ s tem 
namenom, saj so gospodarskemu 
razvoju namenili kar 52.44 odst. 
všeh proračunskih izdatkov. S te
mi sredstvi bodo zgradili zlasti 
ceste, okrepili železniške zveze 
zaledjem, pomagali kmetijstvu in 
nadaljevali s procesom industria
lizacije dežele, in sicer v prvi 
vrsti z namenom, «naj bi Trst 
postal resnični emporij podonav
ske Evrope, ki je pravzaprav 
njegovo naravno mednarodno za
ledje«. Govornik je je poudaril 
važnost nameravane zgraditve no
vega naftovoda iz Trsta na Ba
varsko, ki je dokazal, da so že 
odpadli tudi zadnji pomisleki psi
hološkega značaja, ki so zadrže
vali italijanske in tuje operater
je, da niso vlagali svežega kapi
tala v deželi Furlaniji-Julijski 
krajini. Dr, Marpillero je zaklju
čil svoje izvajanje z vabilom, naj 
bi se milanski poslovni krogi tes
neje povezali z deželo Furlanijo- 
Julijsko krajino, ter z obljubo, 
da bo dežela v kratkem izdala 
vrsto zakonskih ukrepov, ki bo
do, zagotovili poslovnim ljudem 
iz notranjosti Italije konkretno 
pomoč in ugodnosti, v skupni 
vrednosti okoli 8 milijard lir.

Dr. Caidassi je spregovoril o 
olajšavah davčne in finančne na
rave, ki jih uživajo industrijski 
obrati v žaveljskem pristanišču, ter 
poudaril važno vlogo, ki jo igra 
tržaško pristanišče v mednarodni 
trgovini z nekaterimi vrstami bla
ga, tako zlasti s kavo in pa z le- 
som. Dr. Magnago je poudaril, da 
ima Furlanija še mnogo neizkori
ščene delovne sile, ki je na razpo
lago industrijcem, ki se bodo od
ločili za nove pobude na območju 
dežele Furlanije-Julijske krajine. 
Poudaril ie, da ima dežela v vi
demski pokrajini važen gospodar
ski steber, ki ga predstavlja rabelj-
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udeležila tudi Fanfani in Rusk ter 
vsi člani obeh delegacij.

Po tem prvem razgovoru je 
Johnson- spremil svoje goste do 
»Decatur House«, kjer sta bila Mo
ro in Fanfani na kosilu pri -zaklad
nem ministru Fowleyju, kar so iz
koristili za izmenjavo mnenj o go
spodarskih vprašanjih, ki zanima
jo obe deželi.

Po kosilu sta Moro in Fanfani, 
skupno z veleposlanikom Feonal- 
teo, prisostvovala pol ure seji ame
riške vlade, nato pa sta odšla na 
razgovor z zunanjim ministrom 
Ruskom.

Na Norveškem 
velika noč brez nesreč

OSLO, 20. — Norveška policija 
je sporočila, da v desetih dneh 
velikonočnih praznikov ni bilo na 
norveških cestah niti enega mrtve
ga. Načelnik policije je izrekel pri
znanje zaradi discipline avtomo
bilistov in pripomnil: »Prav gotovo 
gre za evropski rekord za veliko- 
no* * * * v vi-c praznike.«

P.Triz, 20. — Na podlagi polurad
nih podatkov se je v štirih dneh 
velikonočnih praznikov dogodilo na 
francoskih cestah 1045 nesreč, pri 
katerih je zgubilo življenje 116 
oseb, 1.854 pa jih je bilo ranjenih, 
od katerih 313 hudo.

LONDON, 20. — Na podlagi do
sedanji podatkov je bilo tudi v Ve
liki Britaniji zelo veliko število 
smrtnih žrtev med velikonočnimi 
prazniki. Življenje je zgubilo 109 
oseb.

BONN, 20. — V Zahodni Nem
čiji je zgubilo življenje pri cestnih 
nesrečah 46 oseb.

ki dali poudarek zlasti, dvema nato orisal zmogljivosti industrij- 
osnovnima točkama, in sicer a) ve-1 skih obratov na Goriškem in v

Tr iču ter poudaril zlasti pomen 
ladjedelnic, elektrotehnične delav
nice in tr. Rkega pristanišča.

Podpredsednik milanskega vele
sejma G. Pavesi je v imenu sejem
ske uprave in predsednika S. Cog- 
gi.ja pozdravil prisotne predstavni
ke de-ele Furlanije - Julijske kra
jine, med katerimi so bili tudi 
predsednik tržaškega velesejma 
kan. Suttora. deželni odbornik Ber- 
toli, glavni tainik za industrijo in 
trgovino pri deželni vladi Dal Cer, 
načelnik deželnega urada za tisk 
dr. Rinaldi in drugi, ter je izrazil 
svoje zadovoljstvo, da je dežela 
sklenila nastopiti z lastnim stan- 
dom na letošnjem 43. milanskem 
velesejmu. Na koncu je G. Pavesi 
zaželel deželi Furlaniji-Julijski kra
jini v tem pogledu največji uspeh.

Milanski poslovni ljudje in novi
narji so si z zanimanjem ogledali 
razstavni stand dežele, v katerem 
so z vrsto posrečenih slik prika
zane zlasti industrijske in turistič
no zmogljivosti tržaškega, soriške
ga. in videmskega področja. Med 
številnimi obiskovalci in turisti, ki 
so vsak dan ogledajo omenjeni 
stand zlasti za letovanie ob sever- 
nojadranski obali (Lignanu), se 
mnogi zanimaio za prometne zve
ze proti Avstrili in proti Jugosla
viji, zlasti proti Dalmaciji,

ELIO FORNAZARIČ

Mraz in snežni viharji 
v mnogih krajih Italije

RIM, 20. — Italijo js znova za
jel mraz. Na področju Bočna je 
danes ves dan snežilo. Na Triden
tinskem je snežilo v višini nad 
300 metrov. Močan veter je po
vzročil precejšnjo škodo v števil
nih vaseh Ponekod je temperatura 
padla pod ničlo in je napravila ve
liko škodo na poljih.

Sneg se je pojavil tudi v Cortini 
d’Artipezzo. Snežna plast je debela 
20 centimetrov. Temperatura je 
padla na ničlo in Še vedno sneži. 
Od pretekle noči divjajo snežne 
nevihte na vseh goratih področjih 
ob Lago Maggiore. V višini nad 
2000 metrov paha močan veter in 
termometer je padel na 4 stopinje 
pod ničlo. Potniški promet po je
zeru je prekinjen.

Mnogo snega je zapadlo preteklo 
noč tudi na področju Savone in 
temperatura je padla na ničlo. Prav 
tako sneži v vrhovi okoli Bologne. 
Tudi v Modeni je temperatura moč
no padla, v bližnjih vrhovih pa 
sneži.'Področje Parme je tudi priza
deto v višini nad 600 metrov je 
zapadel sneg. Bližnji vrhovi so vsi 
pobeljeni. Tudi v Florenci in oko
lici je na bližnjih vrhovih zapadel 
sneg. Temperatura je zelo padla 
na vseh področjih Toskane. Vre
me se je nenadoma poslabšalo tu
di v vsej Liguriji. Na ligurski Ape
ninih je snežilo. O snežnih zame
tih poročajo tudi iz Masse Carra
re, Potenze, Macerate in Avellina.

Na področju Sondria je sneg v 
višjih predelih visok 30 centime

trov. V Rocca di Bormio je visok 
od 40 do 80 centimetrov, v Lago 
Palobine pa poldrugi meter.

, Od davi divja snežni vihar v 
višjih predelih Asiaga na področ
ju V-icenze. Med krajema E-nego 
in loža je ponekod sneg kar tri 
metre visok. Sneg se je pojavil 
tudi’ na Apeninih na področju Pa
vie, kjer je temperatura znatno 
padla, Na področju Avellina so 
slih« nevihte povzročile veliko 
škodo na poljih.

Slabo vreme z dežjem in ve
trom je bilo tudi v Rimu, kjer 
je pritisnil nov mraz.

2e 24 lir traja slabo vreme na 
vsem področju Spoleta v pokra
jini Perugia. Bližnji vrhovi so 
pokriti s snegom. Temperatura je 
znatno padla.

Ves dan sneži tudi v Abrucih 
na področju Aquile. V Aquili 
divja snežni vihar. Številni avto
mobili so obtičali v snegu. Tudi 
v Perugi je snežilo in je pritis
nil nov mraz.

Zima se je povrnila tudi v Mi
lan. Preteklo noč je temperatura 
nenadoma padla. Se večji mraz 
pa je v severni Lombardiji, zla
sti na področju jezer, kjer piha 
močan veter. V mnoigih goratih 
predelih v višini nad tisoč me
trov je znova snežilo.

Slabo vreme je zajelo tudi vso 
Francijo. V Parizu je padlo tudi 
nekaj snežink. V nekaterih kra
jih pa je zapadlo mnogo snega, 
tako da so ceste neprehodne.

WASHINGTON, 20. — Sovjet
ski poslanik v ZDA Dobrinin se 
je danes razgovarjal s posebnim 
svetovalcem državnega departma
ja za sovjetske zadeve Thompso
nom. Po razgovoru je predstav
nik državnega departmaja izjavil, 
da sta diplomata govorila o »te
kočih zadevah«. Pripomnil pa je, 
da nista govorila o azijskih vpra
šanjih. Razgovor je zahteval 
Thompson.

DANES
Edino novico o poskusu rešitve 

vietnamske krize .je bilo moč za- 
slediti včeraj v de Gaullovem od
govoru na poziv sedemnajstih ne- 
vezanih držav. V govoru je re
čeno, da francoska vlada z zani
manjem sprejema na znanje po
bude Jugoslavije in številnih dr
žav Afrike in Azije, .katere bi- 
stveni zaključki se skladajo s 
stališčem, ki ga je Francija že 
pred petimi leti zavzela v korist 
mirne rešitve vietnamskega spo
ra«. V sporočilu v zvezi z bliž
njim zasedanjem SEATO pa je 
rečeno, da je francoska vlada 
mnenja, da je bolj pametno, ce 
se ne udeleži sestankov SEATO, 
ker bi se utegnila ponoviti te
meljna nesoglasja, do katerih je 
prišlo na lanski konferenci v Ma
nili. Francija se še vedno zavze
ma za mirno, sporazunuio rešitev 
vietnamskih vprašanj in bivše 
Indokine v celoti na podlagi že
nevskih sporazumov iz leta 1954.

Sodeč po včerajšnjih ostalih 
vesteh pa nikakor ne kaže, da se 
vietnamski spor bliža rešitvi. Po 
eni strani je včeraj Rusk zavrnil 
načrt štirih točk, ki ga je pred
ložil Severni Vietnam kot podla
go za rešitev vietnamskega vpra
šanja in dejal, da nameravajo 
ZDA nadaljevati svojo akcijo v 
Vietnamu, ker da je povsem »ne
sprejemljiv« predlog, da morajo 
južnovlrtnamske notranje zadeve 
reševati samo južnovietnamsko 
ljudstvo na podlagi programa 
osvobodilne fronte in brez tuje
ga vmešavanja; z McNamarove- 
ga posvetovanja na Havajskih 
otokih z ameriškimi poveljniki 
pa se je zvedelo, da nameravajo 
ZDA zvišati število efektivnih 
ameriških vojakov v Južnem 
Vietnamu v na 50.000 namesto do
sedanjih 33.000, katerim je treba 
dodati še 27.000 mornariških strel
cev in pilotov. Vendar pa je 
predstavnik državnega departma
ja včeraj izjavil, da bo ameriška 
vlada »skrbno proučila« vsebino 
severnovielnamskega odgovora na 
poziv nevezanih ilržav, toda ta
koj je pripomnil, da ta odgovor 
ni »posebno konstruktiven«. In
dijski predsednik Aastri pa je iz
javil, da postajajo spričo ameri
škega bombardiranja Johnsonovi 
predlogi o pogajanjih brezpred
metni in pozval je ZDA, naj pre
nehajo z bombardiranjem, tako 
da je politika ZDA vedno bolj 
izolirana.

Po drugi strani pa je v Pekin
gu stalni ljudski kongres pozval 
organizacije in državljane, naj 
začnejo priprave, da se pošljejo 
kitajski državljani v borbo ob 
strani vietnamskega ljudstva; »če 
bo vietnamsko ljudstvo zahtevalo, 
mu bo Kitajska še dalje pomaga
la, da dokončno premaga ameri
ške napadalce.« Moskovska «Iz- 
vestija« pa pišejo, da se po 
Johnsonovem govoru v Baltimo
ru bombardiranje nadaljuje in da 
je edina rešitev povratek k že
nevskim sporazumom in umik 
ameriških čet ter da je osvobo
dilna fronta realna sila, kateri 
pripadata sedanjost in prihod
nost Južnega Vietnama. Sporo
čilo osvobodilne fronte pa vče
raj poudarja: »Osvobodilna fron
ta ima odločilno vlogo kot orga
nizacija, ki izvaja oblast nad tre
mi četrtinami južnovietnamskega 
ozemlja ter neposredno nadzoru
je devet milijonov prebivalcev te
ga ozemlja in predstavlja težnje 
vsega južnovietnamskega prebi
valstva.«
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Vreme vtera); najvišja temperatu
ra 12.3, najnižja 5.2. ob 19. uri 7; 
vlaga 87 od«., zračni Mak 995 0 
raste, veter 5 km vzhodnik, nebo 
pootlzčeno, padavine 14 mm, mor
je skoro mirno, temperatura mor- 
'a IM stopinje Tržaški dnevni Danes, SREDA, 21 aprila

& tnecn
Sonce vzide 00 5.10 -in zatone ob 
18.58. Dolžina dneva 13.48. Luna 
vzide cb 0\C0 in zatone ob 8.26 
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S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA POKRAJINSKEGA SVETA

Ob 20-letnici odporniškega gibanja 
še vedno veljavna njegov duh in vsebina

S temi besedami je predsednik pokrajine dr. Savona počastil 
20-letnico osvoboditve - Odgovori odbornikov na vprašanja 

svetovalcev ■ « Villa 0picina» ali samo «0picina»?

Si

Na sinočnji seji pokrajinskega 
sveta je predsednik dr. Savona po
častil 20. obletnico odporniškega 
gioanja. Predsednik se je spomnil, 
kako je italijanski narod po 8. sep- 
tembru preživel prelomnico med 
preteklostjo in sedanjostjo. Ce ana. 
Jamramo dogodke takoj po tem da
tumu, Je dejal dr. Savona, lahko 
ugotovimo, da kriza ni bila popol
na, ampak je italijanski narod znal 
postaviti podlago za junaSki dvig.

Tedaj se ni začelo samo odpor
ništvo političnih voditeljev, ki so 
organizirali kadre, ampak se je za
čelo tudi odporništvo na barika
dah, kot na primer v Neaplju, kjer 
•e je po nekaj dneh začela bitka 
Italijanov proti nemškemu okupa
torju

Predsednik je takole zaključil: 
Svetovalci, kolegi, ob 20. obletni- 

el osvobodilne vojne, po teh dvaj
setih letih borb, žrtev, napak tn 
napredka, lahko rečemo, da so v 
luči sedanjega položaja še vedno 
veljavni bistvo, duh in vsebina od
porniškega gibanja.

Nato so odborniki odgovorili na 
nekatera vprašanja svetovalcev. Od. 
bomik Vigini Je zagotovil komuni
stu Donadelu, ki Je predlagal čim
prejšnjo ustanovitev svetovalske 
komisije za kmetijska vprašanja, 
da bo odbor v najkrajšem času 

redložil v odobritev sklep o izvo- 
itvl te komisije, ki bo sestavljena 

is predstavnikov vseh skupin. Nato 
Je isti odbornik odgovoril na vpra
šanje svetovalca LSS inž. Sosiča, 
ki je opozoril odbor na nevarnost, 
ki preti avtomobilistom in pešcem 
na novem nadvozu pred vhodom 
na Opčine, kjer je cesta brez stran
ske ograje, ni razsvetljena in ni 
nobenih znakov o ostrem ovinku, 
ki se nenadoma pojavi pred šofer
jem. Odbornik je dejal, da ta del 
ceste še ni bil izročen pokrajinski 
upravi in da so zato državne že
leznice in tržaška občina dolžni 
odstraniti vse te pomanikljivosti. 
Zagotovil dr je. da bo pokrajinska 
uorava kljub temu n oskrbela za 
namestitev vseh potrebnih promet
nih znakov, nato na da bo opozo
rila ostali dve ustanovi naj poskr
bita za ostalo. Svetovalec je pri
pomnil, da je cesta na omenjenem 
mestu tako nevarna, da Je treba 
Cmprej poskrbeti za namestitev 
ograje'in za razsvetliavo. Zato je 
ponovno pozval odbornika, naj se 
zrvzame, da bo to čimprei urejeno. 

Odbornik za zdravstvo dr. Fogher 
ia ie odgovoril na vprašanje sve- 
ovalke dr. Weissove (KPI). ki ie 

predlagala, naj hi odbor premislil, 
•11 bi se dalo izkoristki «Satum!o» 
•11 »Vulcanio«, ki sta namenjeni, 
da ju razderejo. v zdravstveno- 
socialne koristi. Odbornik je de
jal, da ie predlog originalen, da je 
svoj čas nekai podobnega že sem 
peedla^al. da na so tudi velike te
žave za uresničitev tega načrta. Po 
njegovem mnenju bi bili stroški 
za odkup in preureditev ene ali 
druge ladje tako veliki, da bi bolj 
poceni zgradili nove paviljone in 
prostore za zdravstvene in socialne 
ustanove, ki jih je svetovalka pred
lagala. Svetovalka je odborniku 
priporočila, naj se za stvar poza-

G

Odgovor Vidaliju 
o onesnaženju morja

Ministrstva za zdravstvo, trgov
sko mornarico ih turizem so od
govorila na interpelacijo senatorja 
Vidalija glede onesnaženja morja 
z nafto Ministrstva sporočajo, da 
je začel 28. avgusta veljati medna
rodni sporazum o ukrepih, s kate
rim bodo preprečevali onesnaževa
nje morske vode z nafto. Po tem 
sporazumu se določajo razne ob
veznosti poveljstva ladij, hkrati pa 
se države obvezujejo, da bodo v 
treh letih zgradile v glavnih prista
niščih naprave, ki bodo vsrkavale 
ostanek nafte tovornih ladij ter 
namestile pri rafinerijah in obal
nih skladiščih mineralnih olj pri
merne naprave Na podlagi tega 
sporazuma bi morali biti odstra
njeni glavni in neposredni vzroki 
onesnaženja morja, ki povzroča 
škodo ribjemu zarodu in turizmu

nima pri lastnikih ladje.
Na vpra anje, ki ga je postavil 

■ svetovalec Burlo (KPI), ali je bi
la pokrajinska uprava povabljena 
na pomorsko konferenco, ki jo pri- 
pravlja pokrajinska uprava v La 

i Spezii, je predsednik dejal, da Je 
prav včeraj dobil sporočilo, da bo 
tudi Trst dobil vabilo za udeležbo 
na tej konferenci.

Zatem ie svet sprejel nekaj u- 
pravnih sklepov. Med drugimi je 
bil tudi sklep o preimenovanju 
kraja Poggioreale del Carso v Vil- 
la Opicina. Svetovalec LSS mž So
sič je predlagal, naj bi s tem skle
pom vzpostavili dejansko izvirno 
ime v italijanščini Opicina brez 
Villa, saj je ta naš znani kraj tako 
vpisan v razne zemljevide in li
stine. Svetovalec je tudi poudaril, 
da bi bila ta stara izvirna oblika 
tudi bolj enostavna. Njegovemu 
predlogu sta se pridružila komu
nistična svetovalka Grbec, ki je 
poudarila, da je čas, da se po 20 
letih zmage nad fašizmom končno 
odpravi to vsiljeno krajevno ime, 
in socialistični svetovalec inž. Pe
čenko. Predsednik ni nasprotoval 
temu predlogu, ampak je pripom
nil, da ima pokrajinski svet samo 
nalogo, da potrdi ali zavrne sklep, 
ki ga je že sprejel tržaški občin
ski svet. Nikakor pa ne more spre
meniti sklepa občinskega sveta. Za. 
gotovil pa je, da bodo občinski 
upravi sporočili priporočilo ome
njenih svetovalcev.

Demokristjanski odbornik Dega- 
no pa se ie strinjal s predlogom 
inž. Sosiča in je dejal, da Poggio
reale del Carso nima nič opraviti 
s fašizmom, da pa se strinja za 
spremembo v Villa Opicina. Tudi 
liberalec odv. Jona Je zagovarjal 
stališče, da nima fašizem nič opra
viti pri tej stvari in da se bodo 
zato oni vzdržali glasovanja. Sklep 
je bil sprejet z glasovi strank od
bora in komunistov. Pred koncem 
ie svet z glasovi strank levega cen
tra izvolil predstavnike pokrajine 
v upravne svete nekaterih javnih 
ustanov.

ZARADI DEŽJA IN SPOLZKIH CEST

Tri hujše prometne nesreče 
Tržačanov na koprskih cestah

Poneirečenci, ki 10 jih včeraj prepeljali iz izolske bolnišni
ce v Trst, se bodo skupno morali zdraviti 170 dni

ter Je navamo za zdravje ljudstva.
Kar se samega Tržaškega zaliva 

tiče, je pristaniško poveljstvo že 
februarja 1963 izdalo odredbo, ki 
prepoveduje odlaganje ostankov 
nafte v teritorialnih vodah, to je 
v območju šestih milj od brega.
Kršitve te odredbe se kaznujejo 
na podlagi zakonika o plovbi, ki 
predvideva v najbolj resnih prime
rih do 3 mesece zapora ali 80.000 
lir globe in prepoved opravljanja 
mornariške službe za' 15 dni. Od 
februarja 1963 do avgusta 1964 je 
osebje pristaniškega poveljstva pri
javilo sedem prekrškov, za katere 
so bili tudi vsi kaznovani. Po mne
nju ministrstev morajo ti ukrepi 
že zadostovati. Pristaniško povelj
stvo je tudi odredilo, da se mora 
morje čistiti. Zato morajo razpola
gati rafinerije s posebnimi čolni, 
opremljenimi z gobami, ki vsrka 
vajo nafto, tako da se voda čisti.
Končno Je treba upoštevati, da pri
našajo ostanke nafte tudi morski 
tokovi od zelo daleč z odprtega 
morja.

VREMENSKE MUHE LETOŠNJEGA APRILA

Namesto toplih pomladanskih dni 
dež in mraz ter sneg na Krasu

Sneg je včeraj popoldne zapadel zlasti v Gročani, na Pesku, 
okrog Bazovice, Jezera itd. - Na Matajurju pol metra snega

Dirigent Galliera 
in čelist Mainardi

Včerajšnji koncert v gledališču
.Verdi, svuua mca *....
tovrstne prireditve, za kar je bil 
nastop čelista Enrica Mainardija 
tako rekoč jamstvo v naprej. 
Slavni solist (sicer tudi kompo
nist in dirigent) je odigral zna
ni Dvorakov Koncert za orkester 
in čelo op. 104 s tisto umetniško 
dognanostjo, ki ga že desetletja 
postavlja v vrsto čelistov svetov
nega razreda.

Poleg dovolj zanimive novosti 
Carla Alberta Pizzinija «In te, Do
mine, soeravi. (kompozicija je iz 
l. 1962)' je bila na sporedu veli
častna Sostalcovičeva V. simfoni
ja.

Še danes 
«Pasijon»!

Po izrednem obisku «VeIikega 
slovenskega pasijona* v nedeljo in 
ponedeljek, se je vodstvo gledali ea 
odločilo, da predstavo ponovi še v 
torek. Ta predstava je bila mišlje
na kot zadnja. Toda včeraj je bil 
obisk zopet tako množičen, da je 
kar nujno, da se predstava ponovi 
še tudi danes.

Tako je sneg včeraj popoldne pobelil polja pri Gročani

Na cestah na Koprskem se je 
na velikonočno nedeljo pripetilo 
več prometnih nesreč zaradi spolz
kega asfalta. Ranjence so odpe
ljali v bolnišnico v Izolo, od ko
der so jih včeraj z jugoslovanski
mi rešilnimi avtomobili prepelja
li v tržaško bolnišnico.

Včeraj popoldne so iz Izole pri
peljali 52-letno uradnico Mario 
Maier por. Pierini iz Ul. Cologna 
17 ter jo s prognozo okrevanja v 
treh mesecih sprejeli na ortoped
ski oddelek zaradi udarcev in ran 
po desnem stegnu, čelu, glavi in 
desnem ko.enu ter zloma sklepne 
ponvice v kolku. Maierjeva je po
vedala, da se je prejšnjo nedeljo 
ponesrečila pri Portorožu, ko se 
je peljala v avtu, ki ga je proti 
Kopru vozil njen znanec Mano 
Nelsi iz Ul. Tor Bandena 1. Med 
vožnjo je avtomobil zdrsel po 
mokrem tlaku in se zaletel v 
drevo ob cesti.

Žrtev podobne nesreče v bliži
ni Izole Je v nedeljo postala tudi 
48-letna Maria Parovel po-r. Wi- 
trai iz Ul. Canova 25. Peljala se 
je v avtu TS 23401, ki ga je vo
zil njen 56-letni mož Italo. Tudi 
Witrai je zaradi spolzke ceste iz
gubil nadzorstvo nad avtom in 
se galetel v drevo, pri nesreči pa 
se je ranila samo njegova žena, 
ki se je pobila po glavi, nosu, 
bradi ter si zlomila desno zapest
je. Včeraj so jo z jugoslovanskim 
rešilnim avtom prepeljali v trža
ško bolnišnico kjer so jo spreje
li na nevrokirurški oddelek s pro
gnozo okrevanja v 30 dneh.

Tudi 20-letna Liliana Vigini s 
Trga F. venezian 1 se je ponesre
čila na Koprskem. V nedeljo se 
je peljala na vespi, ki jo je vozil 
njen zaročenec Nevio Vlacich, to
da ne spominja se kje in kako 
se je pripetila nesreča, ker se je 
zavedla šele tedaj, ko je ležala 
na bolniški postelji v Izoli. Njo 
so v Trstu sprejeli na ortopedski 
oddelek, kjer se bo morala zdra
viti 40 dni zaradi zloma desne ro 
k* in noge ter udarca v glavo.

Bilanca nesreč 
in glob med prazniki

Ponoči opolnoči se je zaključila 
akcija policijskih prometnih orga- ’

nov za varnost na naših cestah 
med velikonočnimi prazniki. Od 
sobote do včeraj je bilo na naših 
cestah 17 prometnih nesreč, od 
katerih samo štiri brez žrtev. Po
licijski organi so zaradi raznih 
prekrškov prometnega zakonika 
izrekli okrog 400 glob, katere so 
prizadeti v glavnem takoj porav
nali za skupno vsoto okrog pol 
milijona lir.

V primerjavi s prejšnjim letom 
je bilo število nesreč letos malen 
kostno višje, kar pa je pripisati 
slabemu vremenu in zlasti spolz
kim cestam. Skupno so varnostni 
organi, gasilci in RK nudili po
moč v 48 primerih.

Na kontrolnem mestu v Seslja- 
nu so v soboto zabeležili prehod 
11.758 avtomobilov, v nedeljo pre
hod 18.331 avtomobilov in včeraj 
prehod 22.230 avtomobilov.

Potem ko smo že mislili, da je 
letošnja zima postala samo še 
spomin, nam jo je muhasti april 
spet lepo nakuhal. Ze velikonoč
ni prazniki so bili kaj klavrni za 
številne domače in tuje izletnike, 
saj je zlasti v nedeljo in v pone
deljek deževalo skoraj povsod in 
tudi temperatura je znatno padla. 
Včeraj popoldne pa se je tempera
tura nenadoma ponovno znižala, 
tako da je povprečno dosegla 4 
stopinje nad ničlo v mestu, v 
zgornji kraški okolici pa tudi 
manj, ponekod celo 1 stopinjo nad 
ničlo. Posledica tega nenadnega 
p^dca temperature je bila, da se 
je dež spremenil v sneg, ki je za
čel naletavati v popoldanskih u- 
rah. Z'asti močno je snežilo v 
Gročani, na Pesku, v Bazovici, na 
Jezeru, kjer je sneg v kratkem 
času pobelil ne samo strehe hiš, 
temveč tudi pota in travnike, pa 
drevje, ki je ie močno v cvetju 
in v zelenju. Kot je razvidno iz 
priobčene slike, je največ snega 
zapadlo prav na poljih okrog Gro- 
ČBne in pa na hribu Ko-koš, ki je 
bil ves odet v belino še do poz
nih večernih ur, ko je tudi že 
nehalo snežiti.

Ta nenadna vremenska spre
memba utegne povzročiti škodo 
zlasti sadnemu drevju in zgodnji 
povrtnini, vendar pa vremenska 
poročila napovedujejo, da se bo 
vreme že danes izboljšalo. Zračni 
tlak namreč raste in tudi tempe
ratura se je začela polagoma dvi
gati.

O močnih snežnih padavinah 
poročajo tudi z onstran meje. Na
nos je bil včeraj popoldne popol
noma bel. Snežilo je tudi v So
ški dolini, na Trnovski planoti ,n 
zlasti v višjih predelih Slovenske 
Benečije. Na Matajurju je zapa
dlo okrog pol metra snega in tu
di na Livku ga je precej.

Novo tajništvo 
Del. zbornice CGIL

Vodstveni odbor Nove delavske 
zbornice CGIL iz Trsta, ki Je bil 
Izvoljen na tretjem pokrajinskem 
kongresu, Je na svoji prvi seji iz
volil osrednje tajništvo, ki šteje 
sedem članov. Za glavnega tajnika 
je bil potrjen Arturo Calabria, na
mestnik glavnega tajnika je Albi
no Gertl, tajniki so Giuseppe Bur
lo, Livio Saranz In Francesco Fran
co, namestnika tajnikov pa sta At- 
tilio Battllana in Tloriano Tran- 
qullllni

Z avtom podrl žensko
V Ul. Udine, na vogalu Ul. Pau- 

liana, se Je včeraj popoldne pripe
tila dokaj nenavadna prometna ne
sreča. Ko Je 36-letna gospodinja Al-
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MEDTEM KO JE BILA DRUŽINA NA IZLETU

Tatovi vdrli v stanovanje 
in ga temeljito izropali

Poleg 370.000 lir so odnesli tudi precej zlatni
ne in dragocenosti v vrednosti pol milijona lir

ma Jerman por. Koderin iz Ul. 
Udine 19 hodila na robu pločnika, 
jo je z avtom TS 43527 od zadaj 
dregnil in povzročil njen padec 75- 
letni Luigi Petricelli iz Ul. Canova 
11, ki je vozil proti središču. Pri 
nesreči se je Jermanova pobila po 
glavi, sl zlomila levo ključnico in 
verjetno leva rebra. Ponesrečenim 
so z avtom RK odpeljali v bolniš
nico. Sprejeli so Jo na nevroki
rurški oddelek, kjer se bo morala 
zdraviti 40 dni.

tarcev, že večkrat zagotovila, da 
bo čimprej sprejela ukrepe v ko
rist pomorščakom. Senatorji zahte
vajo, da se krivica, prizadeta po
morščakom, čimprej popravi.

Pomorščakom se morajo
4"'s r\rr>ct/

zboljšati pokojnine
Senatorji KPI Vidali, Adamoli, 

Valenzi in Gianquinto so naslovili 
na ministra trgovske mornarice 
vprašanje, zakaj niso z zadnjim 
odlokom zvišali pokojnin tudi po
morščakom in zakaj jim niso iz
plačali dodatka v obliki enega me
seca pokojnine kot upokojencem 
INPS. Ta opustitev je še toliko 
bolj huda, ker se niso pokojnine 
pomorščakov prav nič zvišale vse 
od leta 1957, čeprav je vlada, na 
vprašanja komunističnih parlamen-

Avto se je prevrnil 
zaradi mokre ceste

V Ul. Doda se je včeraj ponoči 
dogodila prometna nesreča, pri ka
teri sta se ranila dvft turista iz Mi- 
ifaia. 26-letiii električar Franco Bac. 
chini iz Milana, Drevored Unghe- 
ria 11, Je vozil fiat 600 MI 947884, 
v katerem se je peljal tudi 2i-letni 
Darlo Mazzetti iz Milana, Ul So- 
derini 19. Nesreča se je pripetila, 
ko je Bacchini privozil v bližino 
avtoparka, kjer je zdrsnil na mo
krem tlaku Avto je zavozil počez 
in se potem prevrnil ter obstal s 
kolesi navzgor. Oba potnika sta se 
ranila. Z rešilnim avtom KR so 
ju odpeljali v bolnišnico, kjer so 
Bacchinija sprejeli na nevrokirur
ški oddelek s prognozo okrevanja 
v 10 dneh zaradi ran in udarcev 
po glavi in desnem sencu. Mazzet- 
tiju pa so nudili samo prvo po
moč. Pobil se Je po desni roki in 
bo okreval v enem tednu.
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SLADKORNA AFERICA PRED SODIŠČEM

Zaradi 10 lir višje cene 
obsojena na globo 15.000 lir

Kazen so potrdili tudi v prizivu - Obso
jen, ker ni vrnil popravljenega bojlerja

Neznani tatovi so predvčerajš- j 
njim popoldne vdrli v stanovanje 
družine 31-letnega Bruna Emilija 
na Furlanski cesti 519 in odnesli 
za milijon lir plena. Tatovi so iz
koristili priliko, ko se je Emili z 
družino v ponedeljek popoldne od
peljal na krajši izlet. S silo so 
odprli vhodna vrata in se tako zna
šli v notranjosti, kjer so nemo
teno opravili tatinski podvig. Pre
brskali so vse kote, omare in pre
dale, dokler niso našli, kar so Iska
li. V nekem predalu so tatovi našli 
majhno železno blagajno, v kateri 
je Emil hranil 350.000 Ur in več 
zlatih predmetov z dragimi kamni 
v skupni vrednosti približno pol 
milijona lir. V nekem drugem pre
dalu so tatovi našli še 20.000 lir. 
Po opravljeni tatvini so ie nemote
no oddaljili.

Emili in družina so se vrnili do
mov okrog 20.30 in že pri vratih 
ugotovili, da so v hišo prišli neznan
ci. Nemudoma so telefonirali kara
binjerjem, ki so prihiteli in uvedli 
preiskavo, da bi izsledili neznance.

N »sreča priletne ženske
Na ortopedski oddelek bolnišni

ce, kamor so jo prepeljali z rešil
nim avtom, so včeraj popoldne, s 
pridržano prognozo, sprejeli 92-let- 
no gospodinjo Mario Covric vd. Gra- 
der iz begunskega taborišča pri Pa- 
dričah. Covriceva se Je ponesrečila 
malo prej v baraki, kjer stanuje, 
Napadla jo je nenadna slabost, 
da je Izgubila ravnotežje In se 
zgrudila. Pri padcu sl Je zlomila 
levo stegnenico.

Pred kazenskim sodiščem (pred
sednik Franzot, tožilec Corsi, za
pisnikar De Paoli, obramba Sblat- 
tero), ki je zasedalo v svojstvu 
prizivnega sodišča, se je morala 
zagovarjati včeraj 33-letna Aliče 
Benci por. Poles lz Trga L. da Vin
ci 4, ki je bUa obtožena, da je 
prodajala sladkor po višji ceni, 
kot jo Je določil pokrajinski od
bor za cene.

Kazni, ki jih predvideva neki za
kon iz leta 1947 za take prekrške, 
lahko dosežejo tri leta zapora in 
celo 30 milijonov lir globe. V tem 
primeru Je bil prekršek, ki so ga 
naprtili ženski nekoliko blažji ter 
jo je zato sodnik svoj čas obsodil 
samo na 15.000 lir globe.

Dogodek, ki je pripeljal Benci-' 
Jevo najprej pred sodnika in po
tem pred kazensko sodišče, je po
vezan s tistim razdobjem, ko Je 
bilo občutiti v Trstu in sploh v 
vsej Italiji občutno pomanjkanje 
sladkorja. 15. junija leta 1963 malo 
pred 19. uro zvečer Je v trgovino 
z jestvinami v Ul. della Pescheria 
11 stopil mestni redar Giovanni 
Lonzar. Moški, ki je bil civilno o- 
blečen, je zahteval en kg sladkor
ja v sipi. Ženska mu je odtehtala 
zahtevano količino v zavitek ter 
mu zaračunala 220 lir. Po predpisih 
pokrajinskega odbora za cene pa 
bi smela zahtevati samo 210 lir. 
Redar je takoj odšel iz trgovine 
ter poklical svojega predstojnika 
podbrigadirja Rodolfa Mora, ki je 
bU v bližini. Prodajalki sta takoj 
očitala prekršek ter jo pozvala, naj 
sr pride opravičit na poveljstvo 
mestnega redarstva v Ul. Muda 
vecchla.

Na zaslišanju Je Bencijeva izja
vila, da ona ni poklicna proda
jalka. Sploh se Je pozneje na 
procesu zvedelo, da je lastnik trgo
vine njen mož. Bencijeva je Se 
dejala, da ni vedela za razliko 
v ceni med sladkorjem v sipi, ki 
se prodaja s tehtanjem in sladkor
jem v že iztehtanih zavitkih. Pri
pomnila je še, da je njen mož ma
lo prej odšel iz trgovine in da je 
bilo treba pripisati listka s ceno 
dejstvu, da se Je malo prej njen 
sinček igral v trgovini ter verjetno 
snel in odnesel listek. V zvezi s 
to okoliščino so mestni redarji ob
tožili Bencijevo tudi ustreznega 
prekrška, toda tega ie lastnik po
ravnal po upravni poti.

Na obravnavi prve stopnje je jav
ni tožilec zahteval, naj sodnik opro

sti Bencijevo zaradi pomanjkanja 
dokazov. Njen branilec pa je zah
teval, naj jo sploh oprosti, ker ni 
zagrešila kaznivega dejanja. Sodnik 
Je bil nasprotnega mnenja: spoznal 
Jo Je za krivo ter jo obsodil na 
15.000 lir globe. Psihološki dokaz 
za krivdo — je bilo po mnenju 
sodnika dejstvo, da je manjkal li
stek s ceno.

Na včerajšnji obravnavi je ženska 
potrdila svoje prejšnje izjave. Jav
ni tožilec je zahteval, naj jo opro
stijo zaradi pomanjkanja dokazov 
glede namemosti dejanja. Sodniki 
pa so potrdili prvotno razsodbo.

• • •
Pred Istimi sodniki se je moral 

zagovarjati tudi 55-letni Tommaso 
Petkovič iz D’Annunziovega drevo
reda 33, ki Je bil obtožen, da sl 
jo nezakonito prisvojil električni 
bojler, ki ga Je svoj čas prodal 
in inštaliral v kopalnici 29-letnega 
Massima De Falca iz Ul. D’Alvia- 
no 7/2.

De Falco je nekega dne opazil, 
da je bU aparat pokvarjen. Izro
čil ga je Petkoviču v popravilo, to
da ta ga je pridržal in mu ga ni 
več vrnil. Inštalater je trdil, da mu 
klient ni poravnal računa. Celot
ni stroški za nakup in Inštalaciio 
so namreč znašali 55.000 lir. toda 
od te vsote mu Je De Falco plačal 
samo 20.000 lir. Za ostalo vsoto 
pa Je podpisal menico, toda je ni 
poravnal. De Falco pa je trdil, da 
je menico plačal, toda je pozabil 
zahtevati, da mu Inštalater vrne 
menico.

Sodnik je menil, da je Petkovič 
kriv nezakonitega prisvajanja ter 
ga Je obsodil na 1 mesec zapora 
ln 50.000 lir globe. Kazensko so
dišče Je potrdilo to razsodbo.

Z odra je padel 
na ladji «Vespuccb>

Na delu se Je včera' ponesrečil 
54-letni delavec Gregor« Viridanti 
iz Ul. Madonna del Mare 16, ki je 
v podpalubju motorne ladje «Ve- 
spuecl«, zasidrane v Novem prista
nišču, tolkel rjo z železnih sten. 
Nenadoma je Viridanti izgubil rav
notežje In padel s tri metre viso
kega odra. Pri padcu si je verjet
no zlomil trtico. Ponesrečenca so 
z rešilnim avtom odpeljali v bol
nišnico, kjer so ga sprejeli na or
topedski oddelek s prognozo okre
vanja v enem mesecu.

Gojenci konservatorija 
gredo v Beograd

V soboto odpotuje v Beograd 
skupina gojencev tukajšnjega kon
servatorija, ki bo vrnila obisk go
jencev beograjske glasbene akade
mije, ki so pred časom nastopili 
v Trstu. V Beograd poidejo pia
nistka Roberta Lantieri in pianist 
Gabriel Pisani, fagotist Grassi, 
violinistka Fernanda Selvaggio 
ter baritonist Aldo Franceschi. 
Spremljal jih bo prof. Giulio 
Viozzi.

Nova številka 
Uradnega vestnika

Včeraj /e izšla šesta letošnja 
številka Uradnega vestnika dežele 
Furlanije-Julijske krajine, k> vse- 
buje zakon št. 3 o ureditvi polo 
Žaja navadnih bolničarjev in boi 
ničark in o posebnih tečajih za
nje; odlok predsednika deželne
ga odbora o imenovanju nadzor
nega odbora konzorcija za indu
strijski razvoj na področju Aussa- 
Corno ter odlok predsednika, s 
katerim pooblašča odbornika Mar- 
pillera za izvajanje nadzorstva 
nad sklepi organov omenjenega 
konzorcija.

5 ranjenih pri trčenju 
fliobusa v avto

V Ul. XXX Uttobre, na vogalu 
Ul. Valdlrivo, ja., predvčerajšnjim 
filobus proge štev. 5, ki ga je pro
ti Trgu Ooerdan vozil Su-letni Ri- 
naldo Glavina iz Ul. Solitro 6, tr
čil v fiat 500 TS-:74657, ki ga je 
navzdol po Ul. Valdlrivo vozila 22- 
letna Alida Kramestetter-Rigonat iz 
Ul. Molino o Vento 10/1. V avtu 
so se peljali tudi 33-letna Armida 
Colella por. Kramestetter iz Ulice 
Valdlrivo 42 in njena dva nečaka 
13-letni Roberto Čolella in 5-letna 
Cmzla. Zaradi trčenja so so vsi 
štirje potniki v avtu ranili, ranila 
pa se je tudi 70 letna Antonia Plot 
vd. Mocenigo iz Ul. Tor San Pie- 
ro 26, ki se je peljala v filobusu.

PROSVETNO DRUŠTVO PROSEK KONTO VEL

PRIREDI V NEDELJO, 25. APRILA 
OB 18. URI
V LJUDSKEM DOMU V KRIŽU

O

koncert pevskega zbora
Dirigent IGNACIJ OTA

Vljudno vabljeni 1

Slovensko gledališče v Trstu
PREDSTAVE 

V KULTURNEM DOMU
Po sinočnjem uspehu bo Slo
vensko gledališče tudi danes, 
21. t. m. ob 20. uri ponovilo 
Mahničev

VELIKI
SLOVENSKI
PASIJON
Režija: prof. Mirko Mahnič

Prodaja vstopnic danes od 
11. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstave pri blagaj
ni Kulturnega doma.

SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA 
priredi

v ponedeljek, 26. aprila ob 20.30 
v Kulturnem domu, Ulica Pe- 
tronio 4,

• KONCERT
KOMORNEGA ZBORA 
RTV LJUBLJANA,

ki ga vodi Lojze Lebič 
in ki bo izvajal dela Gallusa, 
Bacha, Osterca, Ukmarja, Ko
goja in Srebotnjaka

Vstopnice bodo na razpolago 
pri blagajni Kulturnega doma 
eno uro pred začetkom kon
certa.

Vstopnina 500 lir

Naš kolega W1LLY RAGUSIN 
sklene danes zakonsko zvezo 
z gospodično ANNAMARIO 
PENCO.
Kolektiv «Primorskega dnev
nika.

mu iskreno čestita 
in zeli mladima zakoncema 
obilo sreče in zadovoljstva!

OTROCI 1 
SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA 

vas vabi v četrtek, 22. aprila 
ob 17. uri v Gregorčičevo dvo
rano Ulica Geppa 9/1, kjer

• STRIC STANE 
PRIPOVEDUJE

Dlafilmi:
1 — Deklica z junaškim srcem
2 — Dražgoška bitka
3 — Sinička nas je obiskala

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
18., 19. in 20. aprila 1965 se je v 

Trstu rodiiilo 20 otrok, umrlo pa je 
31 oseb.

UMRLI SO: 39-letni Fernando NI. 
castro. 87-letm Giuseppe Degano, 85- 
letna Maria MUac vd Compar, 58-let- 
ni Danilo Bernardini, 64-letna Libe- 
ra Posar por. Mica, 76-let.ni Massitni- 
liano Luzzatto, 83-letni Domenico 
Benvegnu, 62-1 etn a Amatia Požar vd. 
Opara. 4-letna Dunja Gruden, 87-let- 
na Giovanna Melon vd. Melon, 68- 
letna Irma Arrigoni vd. Barbierl. 88- 
letna Anna Ditz, 61-letni Antonio 
Richter. 73-letna Anna Palese vd. 
Mesner, 49-letni Alvlno Pes. 69-letni 
Rodolfo Giovannini, 45-letna Bruna 
Spangaro por. De Carli, 87-letna Lm- 
gia Kucera vd. Hermann, 71-letna Ir
ma Brandolis! vd. Gaspardis, 83-!et- 
na Antonia Colsovich vd. Pregara. 
72-letni Costante Marchesan, 80.1etni 
Anton Kidrič, 71-letnd Antonio Pao
li. 75-letna Gi ul lan a Bezeljak, 70-let- 
m Carlo Franceschinl, 73-letni Boni- 
faclo Predonzan, 79-letni Alberto Fl. 
scher, 72-letni Ovidio Cuttin. 81-letni 
Riccardo Flamianl, 65-letna Gemma 
Franceschina vd Del Pup.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(19 4. — 25. 4.)

AlUAngelo d’oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Marchio, 
Ul. Glnnastica 44; Nicoli, Ul. dl Ser- 
vola (Skedenj) 80; Alla Baslllca, Ul. 
S. Giusto 1: Busolini, Ul. P Revol- 
tella 41: INAM Al Cedro. Trg Ober- 
dan 2: Manzonl, Ul. Settefontane 2. 

Od 13. do 16. ure
AlUAngelo d’oro. Trg Goldoni 8; 

Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Marchio, 
Ul. Ginnastica 44; Nicoli. Ul. di Ser- 
vola (Skedenj) 80.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; Bu. 

solini, Ul. P. Revoltella 41; INAM 
Al Cedro. Trg Oberdan 2; Manzoni, 
Ul. Settefontane 2

Gledališča.
VERDI

Pri blagatnl gl-rintizzp V»rH' sp z?.
čenja danes prodaja izvenabonmaj-

dirigenta Sergia Celibldacha. Pro
gram obsega skladbe: Mozart — Se- 
renat.a, N. 9 K. 320, Strawinsky — 
Divertimento iz baleta «Vil 1 n poijubs 
Schumann — Četrta simfonija op. 
120,

TEATRO STABILE
V petek 23. jn v soboto 24 aprila 

ob 21. uri Izredne predstave «Living 
theatra« Iz New Yorka z delom »Mi
steriji in krajša dela« J. Berka In 
J. Malina. Rezervacija in prodaja 
vstopnic v galeriji Protti tel. 36-372. 
Čeme: parter 2000 Ur, za abonente 
dramske sezone 1200 lir, balkon 500 
lir.

Izleti
SAK Jadran priredi v dneh 24. in 

25. aprila dvodnevni »zlet v Istro z 
ogledom Pul.ia, Rovinja in Brionov. 
Prijave se sprejemajo v Ul. Geppa 
9 do srede v večernih urah'

V počastitev spomina pok. Josipa 
Lavrenčiča s Katinaire daruie Svet
ka Cok 1000 lir za Dijaška Matico.

GLASBENA MATICA V TRSTU
V PETEK, 23. APRILA 

oh 21. uri v Kulturnem domu

koncert orkestra GM
ki ga vodi prof. Oskar Kjuder

Solist violinist ROK KLOPČIČ 
iz Ljubljane

Vstopnice bodo na razpolago 
v šoli Glasbene Matice v Ul. 
Ruggero Manna 29 in pri bla
gajni Kulturnega doma od 11. 
do 14 ure ter eno uro pred 
začetkom koncerta.

Kino

Nazionale 16.00 «007 ticenza dl ucct- 
dere« Technicolor. Sean Connery, 
Uršula Aridress.

Arcobaleno 16.00 «Gli indomabiil čel-
l’Arizona» Metrccolor. Glenn Ford. 
Henry Fonda. Prepovedano mladini
ped »4. leitui.

Excelsior 16.C0 «L’assassinio del dot- 
tor hickoCKi) Kriminalni IHm.

Fenice 15.00 «Sierra Charriba« Pan- 
color. Charltan Heston, Richard 
Harris. - i

Grattacielo 16 00 «A braccla apgrtea 
Shirley Mac Laine, Peter Ustinov. 
Techn color. Prepovedano mladini 
pod 16. letom.

Alabarda 16.00 «Voglio essere amata 
in uri letto d'ottone» Technicolor.
Debb\e Reynotds.

FUodrammatico 16.30 «Europa opera- 
zione strip tease« Colorscope. Pra- 
pdvedano mladini pod 18. letom.

Aurora 15.30 «Questo pazzo. pazzo. 
pazzo mondo«

Cristallo 16.00 «Una Rolls Royce *lal- 
la» Technicolor. Shirley Mac Lai
ne, Alain Delon.

Garibaldi 16.00 «Rio Conchosa Tech- 
nicolor. Anthony Franciosa.

Capltol 15.30 «Non son degno dl tea 
Giannl Morandi, Laura Efrikian.

impero 16.00 «Matrimunio aHMtalla- 
na» Prepovedanu mladinj pod 14. 
letom.

Vittorio Veneto 16.00 «Scusa, me )o 
presti tuo mantoa Technicolor —> 
Jack Lemmon, Rom.v Schneider.

Moderno Danes počitek Jutri ob 16. 
«E la donna creč 1’uomoa Linda 
Christian. G:no Cervi. Prepoveda
no mladini pod 14, letom.

Astoria 16.30 «Tempesta su Washlng- 
tona Henry Fonda

Astra Danes počitek.
Abbazia 16.00 «La notte delle tenea 

Alan Ladd. Prepovedano mladini 
pod 16. letom.

Ideale 16.00 «Le pioggle dl Ranchl- 
pur» Technicolor — Prepovedano 
mladini pod 16. letom.

predvaja danes, 21. t. m. ob 18. uri zabavni film:

i metro qoldwvn mayer I BOB MOPE 
seven/^rts-hallbartlett I ."LEGLOBALGIRLS,,

‘ffual.il popa

coa^L« qiobal Q1HS„

MICHELE MERCIER • ELGA ANDERSEN 
W0NNE DeCARUO- MllkOTAKA 
•°on ROBERT STERLING nehemian persofr

(PAPANOVE NEVŠEČNOSTI)

KINO P K O S /. K A O /V/O P EI,
predvaja danes. 21. t. m. oh 19.30 uri Metro film:

/ Gl0 V ANI £R0l
(MLADI JUNAKI)

Igrajo:
RORY CALHOUN, VVILLIAM BENDIX in MANUEL PADILLA
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ROKOVNO VPRAŠANJE RAZOROŽITVE

Ne gre toliko za datum 
pač pa bolj za vsebino

Kolike ni bilo že poskusov, da bi se našla oblika za resnično re
ševanje trenutno najbolj perečega vprašanja ■ vprašanja razorožitve

Diplomati iz komisije ZN za 
razorožitev iščejo novi datum za 
staro konferenco. Bolj od novega 
datuma bi bilo potrebno, da bi 
se od danes dalje našli v New 
Yorku »trije« z ženevskih raz
govorov o prekinitvi jedr.Kih po
skusov, t. j. ameriški diplomat 
William Foster, britanski lord 
■Chalfcmt ter sovjetski veteran za 
pogajanja Setnjon Carapkin.

«Let os bomo v Ženevi, — je 
optimistično najavil predstavnik 
Velike Britanije — dosegli spo- 
razum o prepovedi širjenja jedr
skega orožja ter sporazum o pre
kinitvi podzemeljskih poskusov.«

Prekinjena 17. septembra 1964 
bi se bila ženevska debata v le- 
9«. 1960 formiranem komiteju ZN 
za razorožitev s 17 (na papirju 
II) člani od 114, kolikor jih šte
je komisija (v kateri so zastopa
ne vse dežele — članice ZN), — 
morala nadaljevati takoj po lan
skoletnem devetnajstem zaseda
nju'1 Generalne. skupščine ZN. 
Plenumov Zh} pa pravzaprav ni. 
ti rti, bilo ih potemtakem niti 
pričakovanega in najavljenega 
nadaljevanja zasedanja v Ženevi. 
In na to nadaljevanje bi lahko 
še dolgo čakali, verjetno celo 
žamgn, če bi Sovjetska zveza 31. 
marpa letos ne predložila, da 
naj se o razorožitvi razpravlja v 
komisiji ZN.

Zadeva se je torej formalno 
• vrnila tja, kjer Se je tudi vsaj 
zemljepisno začela. O razorožitvi, 
to je o tej najstarejši in največ
ji skrbi človeštva, posebno v 
njeni sedanji atomski dobi, bo 
ponovno govora v Združenih na
rodih, med člani ene od komisij 
generalne skupščine. Z listino 
Kdruienih narodov je bila nam
reč generalna 'skupščina že pred 
dvajsetimi leti pooblaščena, da 
»obravnava splošna načela raz
orožitve« in da daje primerna 
(triporočila članom ZN ter Var
nostnemu svetu, telesu ZN, ki je 
prvenstveno odgovorno za mir 

Primerna priporočila .-ta v pr
vih dneh ZN pripravljali dve 
komisiji: komisija za atomsko
energijo (sestavljena 1946) in ko
misija za klasično oborožitev (se
stavljena 1947). Razpravljali sta 
brez večjih uspehov vse do 1952 
ih tudi pozneje, ko sta bili ja- 

•.nuafja istega leta obe komisiji s 
. fuzijo strnjeni v eno samo komi
sijo, v komisijo' za razorožitev. 
<M*mi te komisije so bili ves Var
nostni svet in še Kanada zraven. 
Na zahtevo generalne skupščine 
pa je bil leta 1958 ob komisiji 
la razorožitev sestavljen še pod
odbor «glavnih zainteresiranih 
dežel« -- Velika Britanija, Fran
cija, Kanada, ZDA in SZ 

Z nalogo, da ra pravlja o 
»zmanjšanju in kontroli oboroi ■- 
vanja«, se je ta pododbor sesial 
maja 1954 v Londonu in brez 
rezultata vodil pogajanja skozi 
dolga tri leta in več. Tudi to
krat se je izhod iz slepe ulice 
skušal najti v proceduri: komi. 
.sija za razorožitev je bi'a 1957 
razširjena na 25 članov, leta 1958 
pa so v to kom sijo stopili še 
predstavniki vseh dežel članic 
ZN, Na koncu je bilo sklenjeno, 
d* naj st sporazum o razorožitvi 

alt vsaj o kakem poglav.iu te
ga obsežnega skupka problemov 
— najde v razgovorih izven ple
numa ZN, Na račun tega sklepa 
ao 1959 ministri štirih velikih sil 
sestavili novi odbor za razoroži
tev.

Sestavljen, je bil po blokov
skem načelu -- pet držav »Zaho
da« (Velika Britanija, Francija, 
Italija, Kanada in ZDA) nasproti 
petim deželam «Vzhoda» (Bolga- 

' rij«. Češkoslovaška, Poljska, Ro
munija in SZ). Ker je generalna 
Skupščina ZN 20. novembra 1959 

'a posebnim priporočilom zahte- 
■.vala, naj ta odbor »vloži vse na
pore«, da bi se našla »konstruk
tivna rešitev problema splošne in 
popolne razorožitve«, se je novl 
organ ZN sestal marca 1960. .e- 
ta v Ženevi. Tudi ta sestanek je 
bil brez uspeha. In to ne samo 
zaradi tega, ker sta tako »Vzhod«

; kot tudi «Zahod» odklonila načr
te o razorožitvi, ki jih je pred- 
flagal* druga stran.
L Neuspeh ni bil samo zaradi raz
ili k v samih načrtih, posebno kar 
;'*e tiče kontrole razorožitve, pač 
pa verjetno zato, ker je v novem, 
spremenjehem in ne več šablon
sko razcepljenem svetu, šablon
sko na dva bloka razcepljeni od
bor za razorožitev moral ostati 
jalov anahronizem. Vendar pa je 
bilo pri ameriško-sovjetskih raz
govorih leta 1961 sklenjeno, naj 
jte ta. odbor za razorožitev razši
ri na 18 dežel. Novi člani tega 
:odbora so postale deže.e izven 
zvez in blokov, tako imenovani 
»nevtralci«, kot so jih neuradno 
imenovali v Ženevi, kjer se je 
12. februarja 1963. leta prvič se
stal novi odbor.

Ameriški in sovjetski diploma
ti *o se že pred tem sporazume
li o načelih (in ciljih) razgovo
rov in pogajanj o razorožitvi. V 
skupni izjavi, ki jo je naknadno 
odobrila tudi generalna skupšči
na, je bilo rečeno, da je cilj in se
stavni del splošne in popolne 
razorožitve med ostalim tudi to, 
da se ukinejo vse oborožene sile 
in likvidirajo vse zaloge orožja 
in da se preneha vsaka nadaljnja 
proizvodnja jedrskega orožja. 
Čeprav so ta načela ostala le 
Skupna teorija obeh plati, teori
ja, katerj so se postavljale po ro
bu različne prakse, so novi raz
govori v Ženevi prinesli tudi or- 
ve določene in začetne rezultate.V času razprav v odboru 18

dežel — dejansko 17, ker franco
ski diplomati v ženevsko palačo 
narodov sploh niso prišli — so 
bilj doseženi trije sporazumi: 
vzpostavljena je bila (s sporazu
mom podpisanim 20. februarja 
1963 v Ženevi) direktna teleprin
terska zveza med Moskvo in Wa- 
shingtonom, nadalje so bili pre
kinjeni (s sporazumom, podpisa
nim 5. avgusta v Moskvi in po
zneje ratificiranim s strani nad 
sto dežel) atomski poskusi v o- 
zračju, vesolju in pod vodo; 
končno je bilo (17. oktobra iste
ga leta v generalni skupščini 
OZN) sklenjeno, naj se v veso
lje ne izstreljuje orožje za mno
žično uničevanje.

Odbor ZN je najmanj kriv, 
da je ta začetek ostal doslej brez 
primernega nadaljevanja. Raz
voj na svetu v zadnjem letu 
in pol — prav toliko časa približ
no se ženevski diplomati vrtijo v 
začaranem krogu ogromne raz
like med težnjami in možnost
mi pa terja, kot kaže, da se 
novi polet razgovorov o razoroži

tvi, če je to trenutno sploh mož
no, da spet v najširšem medna
rodnem forumu, v Združenih na
rodih. Komisija 114 dežel bo pre
gledala stališča in možnosti, do
ločila datum nadaljevanja poga
janj v Ženevi in bo ponovno pre
verila detajle v ožjem krogu od- 
bora ZN.

Danes pa je razorožitev bolj 
kot kdaj koli odvisna od politi
ke tistih, ki razpolagajo z naj
močnejšim orožjem. Zato ni 
prav nič čudno, če se s toliko po
zornostjo pričakujejo obnovljeni 
trojni stiki med Carapkinom, 
Chalfontom in Deanom. Nič čud
nega pa tudi m v tem, da se bri
tanski optimizem sprejema z do
kajšnjo dozo previdnosti, rezerv 
in skepse. Brez Francije in I,R 
Kitajske je namreč težko doseči, 
še posebej pa uresničiti neki spo
razum o razorožitvi, To še pose
bej do tedaj, ko se v enem delu 
sveta — v Aziji — ponovno tako 
poudarja in uveljavlja orožje, 
kot protiutež diplomaciji.

Z. BRIHTA
Strehe Boljunca skozi pomladansko cvetje sadnega drevja

(Foto M. Magajna)
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PO UMORU VIOLE LIUZZO SE JE JOHNSON ODLOČIL

Organizacija mračnjaštva 
KKK tudi dela le v mraku
Prihodnje leto bo 100 let obstoja organizacije, ki ne dela časti ZDA - Nekaj 
«velikih vzponov» in padcev, toda trdoživost je treba pripisati tistim, ki so za njo
Ko so se črnci in njihovi be

lopolti somišljeniki in soborci 
pred časom že vračali s svojega 
velikega petdnevnega »pohoaa na 
Alabamo«, pohoda, ki naj bi bil 
odločen protest proti rasistični 
politiki tamkajšnjih oblasti, je 
bila Viola Liuzzo, belopolta žen
ska, ki se je pohoda udeležila, 
usmrčena v svojem avtomobilu. 
Morilci so temu zločinu dali tu
di svoj pečat: dan po pogrebu 
Je na vrtu pred hišo družine 
Liuzzo zagorel križ! S tem so 
se člani Ku-Klux-Klana — legiti
mirali.

Dogodek je zbudil ogorčenje tn 
predsednik Johnson se je odločil: 
pravosodnemu ministru Katzen- 
bachu je bila poverjena naloga, 
naj sestavi zakonski načrt, ki naj 
KKK izloči iz ameriškega živ
ljenja.

Ne glede na to, kakšen bo ta 
zakonski načrt in če ga bo aon- 
gres sprejel, pa tudi ne glede na 
to, kako se bo zakon izvajal, 
borba proti tej tipično ameriški 
organizaciji ne bo lahka.

Organizacija Ku-Klux-Klan je 
nastala na verski osnovi. Orga
nizirali so jo protestanti anglo
saškega porekla in prve borbe je 
KKK organiziral proti katoliča
nom, Judom in pripadnikom vseh 
drugih ver in sekt, razen prote
stantske. Baza organizacije je bi- 
la na jugu ZDA. Organizacija se 
je porodila 1866. leta, v dobi, ko

je na jugu ZDA, za časa predsed
nika Lincolna, bilo ukinjeno su
ženjstvo.

Kmalu je organizacija KKK po
stala sredstvo za umore, linčanje 
in ustrahovanje črncev, seveda v 
interesu belopoltih veleposestni
kov ameriškega Juga. Ime samo 
pa izhaja iz grške besede Kyklos 
(krog), iz katere so zgrešeno iz
peljali besedo Kii-Klux. V nekaj 
letih se Je organizacija močno 
razširila In zajela okoli milijon 
ljudi in tedaj-so Ime organizacije 
dopolnili še s Klanom, tako da 
ima organizacija od tedaj naslov 
Ku-Klux-Klan.

Dolgo časa je bila KKK usmer
jena proti severnjakom in vsemu, 
kar je s severa ZDA prihajalo na 
jug. Toda kmalu se KKK razširi 
tudi na sever in najde svoje pri
staše med fanatičnimi rasisti ame
riškega severa, ki so bili priprav
ljeni sprejeti njen program.

KKK je organizacija z vrsto 
funkcij. Prvi šef vse organizacije 
ali »imperialni čarovnik«, kot se 
uradno imenuje, je bil Nathan 
Bedford, eden izmed poraženih 
generalov južne konfederacije v 
borbi proti Washingtonu in Lin
colnu Organizacija je dosegla svoj 
vrhunec v dobi sedemdesetih let 
preteklega stoletja. Tedaj pa je 
hkrati doživela tudi prve udarce: 
tedanji predsednik ZDA Grant se 
loti borbe proti KKK in ob pod
pori večjega števila senatorjev
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IZ UMETNOSTNIH CAIIKIJ

Bruno Ponte v Alcione
Bruno Ponte se nam zopet 

predstavlja na eni izmed mnogih 
razstav, ki jih prireja zadnje ča
se. Tokrat nastopa v Trstu v ga
leriji Alcione, kjer prikazuje, de
jali bi, prej neoblikovne kot oo- 
likovne le črno ali rjavo obar 
vane in očrtane liste z močnimi 
belinami, liste preprečene z bli
ski, rdeče, zelene ali modre bar
ve, obdanimi ponekod z oranž
nim. svitom.

Ze leta sledimo temu vztrajno 
napredujočemu slikarju. Poznamo 
ga kot plemenito barvnega ustvar
jalca kraških lepot, ki nam jih je 
simbolično tolmačil vedno umlji
vo tudi v njenih zagonetnejših pri
kazih. Tako do nedavnega, dokler 
ga ni zajela umetniško-žnanstve- 
na vročičnost, da je pod njenim 
vplivom pričel ustvarjati platna, 
sorodna roentgenskim slikam in 
jih tudi po teh poimenoval. Alco 
to stanje še traja, potem je go
tovo, da v sedanjih delih Krasa 
podaja le njegovo sicer očem ne
vidno ogrodje, prosevajoče skozi

izginulo oblikovnost narave.
Ponte sicer pravi, da je še ved

no oblikovno ustvarjajoči slika' 
in v potrditev tega razstavlja list 
s približnimi obrisi ženskega te
lesa. Tudi razčlenjenost risbe v 
novih listih nakazuje značaj kra- 
ške kamenine, ki ga bolj sluti
mo kot vidimo. Kljub vsemu te
mu pa bodo sedanje Pontejeve 
ustvaritve verjetno za mnoge osta
le le enačbe z več neznankami iz 
višje stopnje likovne umetnosti, 
ki jih uspe zadovoljivo rešiti le 
kdor jo poučuje z znanstveno 
vnemo.

Vendar pa ostaja tudi nam v 
tolažbo dejstvo, da tudi v tej 
prečiščeni obliki Ponte ohranja 
njemu lastni tenkočutni smisel 
za ravnovesje, da ti listi s tako 
zapletenimi črtami in trepetaje 
zbirajočimi se teminami končno 
le izžarevajo neke vrste čutno 
ugodje trpke lepote strpinčene 
kraške zemlje, ki je pa tu bolj 
privid kot dejstvo.

MILKO BAMBIČ

prepove «tajno organizacijo, ki 
deluje iz zasede in se skriva pod 
kapucami«. Na tisoče članov or
ganizacije KKK je tedaj prišlo 
v zapore in kazalo Je že, da bo 
Grant v svojem načrtu uspel. To
da iz te dobe izhajajo razne le
gende o neuničljivosti organiza
cije, tedaj je nastal n.pr. tudi 
roman »Tli« Clansman«, eden iz
med del »celo literarnega znača
ja«. ki Je vlogo KKK poveličeval.

Tudi po Grantu so se našli 
možje, ki so se 'lotili KKK, Zato 
se Je organizacija umaknila «V 
ilegalo« in s svojim delovanjem 
nadaljevala.

Okoli leta 1915 pa se organi
zacija ponovno razmahne, poseb
no ko prevzame njeno vodstvo 
polkovnik Wilbam Simmons. Ta 
je v zvezni državi Georgiji or
ganizacijo KKK usmeril v bolj 
protijudovsko in protisocialistič
no smer, toda še vedno pod 
osnovnim geslom, da so Judje m 
socialisti «prijatelji črncev« Kljub 
temu razmahu pa organizacija 
KKK tedaj ni prišla daleč iz 
Georgije.

Po prvi svetovni vojni pa se je 
spet razmahnila Novega poleta 
je organizaciji dal strah določe
nih ameriških krogov pred do
godki, kakršen je bil oktobrska 
revolucija. Tedanji »imperialni ča
rovnik« Simmons je dobil veliko 
denarja od posameznih ameriških 
družb in KKK se naglo širi proti 
vzhodu in zahodu ZDA. Leta 1925 
je bila organizacija KKK tako 
močna, da je mogla organizirati 
pohod 50.000 članov po Washing- 
tonu, celo mimo Bele hiše. V tej 
dobi so bili člani KKK tudi mno
gi člani kongresa, mnogi sena
torji in guvernerji, ki so se s 
tem svojim članstvom celo po
našali. Organizacija KKK se je 
tedaj lotevala še posebej delav
skih sindikatov.

Ta «zlata doba« KKK je tra
jala vse do leta 1929, ko je Ame
riko zajela velika gospodarska 
Kriza in ko je bilo vodstvo KKK 
razkrinkano kot kriminalno vod
stvo. Skrb za sam obstoj pa tudi 
več škandalov je zanimanje mno
žic za KKK omrtvičilo.

Ponovna obnova že nekoliko po
zabljenega KKK se je začela pro
ti koncu druge svetovne vojne. 
Prvi znaki oživljanja so se opa
zili v zvezni državi Atlanti, torej 
spet na jugu ZDA. Vodi pa Jo 
zdravnik in novi ((imperialni ča
rovnik« Samuel Green. Poleg sta
rih rasističnih motivov se v »pro
gramu« KKK pojavljajo tudi re
akcionarna gesla o — antikomu
nizmu. Nekako podobno kot po 
prvi svetovni vojni, se v teh ge
slih in v vsem početju KKK za
čenja dokazovati, da je antirasi- 
zem in vsako gibanje za enako
pravnost črncev dejansko le «delo 
komunistične zarote«. Vendar pa 
tokrat prejšnjega poleta že ni več. 
Sicer pa Je določena gesla, pa- 
tudi en del vloge organizacije 
KKK prevzel nase prosluli «mac- 
carthizem« ali znani «lov na ča------------------------- ------- --------------..... v na btr
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ne spre- — 

minjajte načrtov, ker bi to motilo 
delovne odnose. Prijetno razpolo
ženje v novi družbi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Primerno— --- - ■ i rinemo
organizirajte dan, da česa ne po
zabite. Nepotrebno brskanje po sta
rih spominih.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Po
slovna dejavnost se bo odlično raz
vijala Neko srečanje bi vam znalo 
prinesti kaj več kot prijateljstvo

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ce ste 
pripravljeni za delo, vam bo šlo vse 
dobro od rok. Neki stari spor bi 
mogel ponovno oživeti.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Zadev se 
lotite z vso realnostjo in ne raču
najte z izrednimi uspehi. Neki ne-

HOROSKOP
sporazum se bo sam razčistil.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Nove 
naloge, ki vas bodo prisilile tudi 
na daljše potovanje. Ne odpoveduj
te se novim prijateljstvom.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Preveč rinete z glavo v oblake, do- 
čim bi morali biti bolj pri tleh. 
Uprite se novim nevarnim čustvom.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ce se ukvarjate s trgovino, je da
našnji dan vaš. Več razumevanja

do ljubljene osebe.
STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 

Ce vam kaj ni prav, spremenite 
pot. V trenutkih se boste čutili 
zelo osamljene.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Poslovna zadeva se bo zapletla, dtt 
se je boste morali lotiti z vso di* 
plomacijo. Nepredvidene spremem
be.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Tako 
vi, kot vse vaše delovno okolje 
boste precej razdraženi. Popoldan
ske ure primerne za počitek.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Lotite 
se najprej težjih opravkov, dokler 
ste delovno sveži. Načrti za bližnjo 
prihodnost.

rovnice«, kot so tudi imenovali 
»Komisijo za borbo proti prevrat
niškemu delovanju komunistov

Zdelo se je. da je organizacija 
KKK končno in za vedno zamrla. 
Pa vendarle ni bilo tako. Ponov
no se Je začela pojavljati 1964. 
leta, v dobi ko se je vrhovno 
sodišče ZDA izreklo za integra
cijo šolstva v državah ameriške
ga juga. Tedaj so se začeli burni 
dogodki v Little Roocku, v Bir
minghamu, v Mongomeryju in 
končno v zadnjem času v Selml.

KolikO 'je danes v Ameriki lju
di, ki so člani KKK? Sedanji »im
perialni čarovnik« Shelton zatr
juje, da stojijo za njegovo orga
nizacijo »milijoni Američanov«. 
Ker vemo, da so Američani po
gosto «veliki otroci«, ter trditvi 
ne bomo oporekali in je morda 
res, da ima KKK veliko simpa
tizerjev. Članov pa, računajo, da 
ima KKK od 48.000 do 65.000. Ver
jetno ima več desettisočev ne
kakšnih aktivistov, ki so priprav
ljeni na vse.

Ce upoštevamo to in če hkrati 
vemo, da Je šef organizacije Ro
bert Shelton zahteval od Bele 
hiše, da njega in delegacijo or
ganizacije sprejme predsednik 
Johnson v posebno avdienco in 
da Je bila ta zahteva celo spre
jeta, vidimo, da organizacija KKK 
ni tako nepomembna. Ne , gre v 
hobenem primeru za nevarnost, 
ki naj bi Jo predstavljalo 50 ali 
60 tisoč, pa čeprav organiziranih 
ljudi, pač pa je nevarnost v tem, 
da ima ta organizacija za seboj 
mnoge zelo vplivne ekonomske 
kroge, ki so vedno pripravljeni 
finančno podpreti vsakogar, ki se 
jim ponudi za borbo proti komur
koli, ki razglaša naprednejše misli 
in Je te misli pripravljen tudi 
uveljaviti.

PRED DVAJSETLETNICO PREKOMORSKIH BRIGAD

«Novačenje» po Siciliji
Neprijetno srečanje z dežurnim oficirjem - Navdušenje na sestankih - Četnikom 
se ni dalo v borbo - Idrijski poročnik se tudi vključi - Umik skozi park

ii.
IZ CATANIE V PALERMO
Osrednja točka našega potova

nja Je bil Palermo, kjer smo- se 
zadržali kar tri dni. Obiskali smo 
več vojašnic in sedež tamkajšnje 
KPI, Kar se mene tiče, sem ob
iskal več vojašnic i-n pekaj usta) 
nov. V eni izmed vojašnic sem 
naletel celo' na domačina Leo
polda Pangosa. Z njegovo pomoč
jo smo potem zbrali,vse paše fan
te, ki so bili v tem mestu. V treh 
dneh smo imeli več sestankov, na 
katere je prišlo najmanj 150 na
ših rojakov.

Pri obisku ene izmed vojašnic 
sem že na dvorišču naletel na 
odpor dežurnega oficirja. Le-ta 
me je poklical od daleč in mi po
migal s prstom, naj pridem k 
njemu. Prav tako šem obštal tu
di jaz in na njegbv mig tudi jaz 
vrnil s podobno gesto, naj on 
pride k meni, če hoče govoriti 
z menoj. Ponovil je prejšnjo kret
njo s prstom. Prav tako tudi jaz. 
Končno je uvidel, da ima oprav 
ka z nenavadnim obiskovalcem. 
Tedaj se je odločil in počasi pri
šel bliže. V italijanščini je vpra
šal, kdo sem in kaj iščem po 
vojašnici. Odgovoril sem mu v 
slovenščini in zelo odločno: »Kdo 
pa ste vi? Kaj zahtevate, da po
vem k<jo sem, ko vidite samih) 

Potem sem mu razložil, da sem 
zavezniški oficir, Med nama je 
prišlo do precej ostrega prereka
nja in okrog naju še je kmalu 
zbralo še več drugih oficirjev, 
ki so sledili prerekanju z velikim 
zanimanjem. Nekateri oficirji so 
potem svetovali dežurnemu, ki 
se je prepiral z mano, naj m.j ne 
dela ovir, saj lahko vidi, da sem 
predstavnik vojske, ki se bori 
na strani zaveznikov, da ima ta 
vojska v Jugoslaviji veliko arma
do, ki se z uspehom bori proti 
nemškemu pkupatprju, - 

Dežurni je končno pbpusal in 
potepeno odšel .Tako sem lahko 
opravil predvideno nalogo. V tej 
največji vojašnici v Palermu je 
bilo kakih 40 Primorcev. Vsi so 
prišli na sestanek, ki sino ga 
pripravila v nekem predmest
nem gostinskem lokalu. Po na
tančnih pojasnilih tovariša Kraj
cema ■ so se fantje zelo zanimali 
za naš boj, za uspehe v domovi
ni, za novice od doma, kakšno 
je življenje v domovini itd. Na 
vsa vprašanja so dobili obširna 
pojasnila. Tudi v tej vojašnici 
smo sestavili poseben odbor za 
organizacijo odhoda vseh naših 
fantov in mož. Zal naša misija'1 
neposredno ni mogla prevzeti no
bene skupine, ker je bila njena 
naloga v -prvi vrsti, poiskati in 
organizirati vse naše ljudi in jim 
olajšati .odhod na našo bazo v 
Bari-Oravino.

Medtem ko je tovariš Krajcer 
odgovarjal fantdrn sgm jih paz
ljivo opazoval. On Vše^a PovSdiK 
nega jih. je ■ najbolj zanimalo 
vprašanje, ali bo Primorska pri
ključena k .Jugoslaviji. Zanima
lo jih je, če se tud.j, bdiŽ/e l?;bW 
prištevajo k Jugoslovanom iri ti
sti novi jugos'aviji, kjer nas ne 
bo nihče več tlačil, nihče več 
ukazoval in poniževal. Za tako 
Jugoslavijo da so pripravljeni 
dati vse, tudi , življen a. Videl 
sem, da se je marsikateremu iz 
oči utrnila solza vesejia. ko je 
tako daleč od doma končno le po
slušal slovensko besedo, ki jim 
je vlivala pogum in samozavest.
V njihovi notranjosti, je rasel 
ponos, da so sinovi naroda, kj .se 
tako hrabro in neustrašeno buri 
oh strani zaveznikov za svojo 
svobodo.

SREČANJE S ČETNIKI

V Palermu Smo naleteli tudi na 
četnike, Ti so bili do naših fan
tov bolj ali manj sovražno razpo
loženi. Ko so neki večer v vojaš
nici prepevali slovenske pesmi, 
so četniki vrgli čez zid ročno 
bombo. Na srečo je ta padla tako 
daleč od skupine; da se niko
mur ni zgodilo nič hudega. Čet
niki bi namreč radi ustavili pre
pevanje sloveskih pesmi.

Naša misija je obiskala četni
ke na njihovem sedežu čisto slu
čajno. Oblečeni sb bili v lepe 
ameriške uniforme. Govorili so 
v srbohrvaščini. Ko smo se na 
sedežju predstavili kot misija 
NOV, so nas sicer pos,ušali, ven
dar niso bili kdo ve kako prijaz
ni. Z njimi smo govorili le kot 
z Jugoslovani. Ameriškim oficir
jem, kajti tam je bilo tudi njiho

vo poveljstvo, smo pojasnili na
men našega obiska in poudarili, 
v kako težkih pogojih se v domo
vini borijo' partizani, kako veli
ke so njihove žrtve, a da parti
zani kijub temu zmagujejo in 
podobno. Na vsa ta pojasnjevanja 
pa so nam četniki odgovorili:

((Ostali bomo, kjer smo! Tu 
nam nič ne manjka! Imamo vse, 
kar si poželimo: hrano, obleko, 
denar in prostost!1«

Vsak komentar o tem bi nil 
zdaj odveč.

Kmalu po tem sestanku smo 
prišli v stik s tovarišem Ljubom 
Leontičem — sedaj živi v Beo
gradu —, ki je bil do tedai na 
Siciliji edvni predstavnik NOV. 
Opravljal je podobno nalogo kot 
naša misija. V razgovoru z njim 
smo spoznali, da smo po srečanju 
s četnik; zašli v kočljiv položaj. 
Zdaj je obstajala nevarnost, da 
bi nas zavezniki na četniško po
budo lahko tudi zaprli. Zato .smo 
v dogovoru z Leontičem Palermo 
raje zapustili in odšli naprej.

SREČANJE S SLOVENCEM
— ITALIJANSKIM
POROČNIKOM

Na našem nadaljnjem potova
nju po Siciliji smo naleteli na 
edinega Slovenca, ki je bil poroč
nik v redni italijanski vojski. To 
je bil tovariš Cveto Pišler iz 
Idrije, kjer živi šfe danes. Kot vse
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Ni zgrešil 
kozmonavt 

Virgil 
Grissom

HOUSTON (Texas), 20. — Za 
pristanek sizven cilja» ameriške 
vesoljske ladje «Gemini», ki so 
jo Američani izstrelili 23. marca 
letos, ni kriva napaka, ki naj bi 
jo bil napravil astronavt Virgil 
Grisson. Do tega zaključka so 
prišli ameriški znanstveniki in 
tehniki, ki so napravili vrsto te
meljitih poskusov, da bi ugoto
vili vzroke, zaradi katerih je ve
soljska ladja «Molly Brown», kot 
jo je imenoval Virgil Grisson, po 
treh krožnih poteh okoli Zemlje 
pristala na Atlantskem oceanu 
kgkih sto kilometrov od kraja, 
kjer bi bila morala pristati.

V'tyrvdiH “času 'So domnevali, da 
je to «napako», ki da je edina 
negativna točka sicer popolnega 
uspeha, zakrivil kozmonavt Virgil 
Grisson. ki je skupno z astronav
tom Johnom Yovngom sestavljal 
posadko vesoljske ladje. Napato 
naj bi bil napravil zato, ker da 
je napačno razumel navodila, ki 
so mu jih poslali z Zemlje.

Po dolgih raziskovanjih pa so 
ugotovili, da je ameriška vesolj
ska ladja pristala «izven ciljaš 
zato, ker so poskusi, ki so jih 
ameriški tehniki napravili v tako 
imenovanih svetrovnih predorih)), 
dali nepopolne in netočne podat
ke glede aerodinamičnih značil
nosti vesoljske ladje same.

Za prihodnji poskus z vesolj
sko ladjo sGeminis, poskus, ki bo 
trajal štiri dni in ki ga predvi
devajo za prihodnji junij, je bilo 
sklenjeno, da bodo male rakete, 
katerih naloga je, potisniti vesolj
sko ladjo s krožne poti okoli 
Zemlje, da bi se ponovno vrnila 
v zemeljsko atmosfero, začele de
lovati nekoliko pozneje kot v pri
meru vesoljske ladje «Molly 
Brown».

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Variacije na slov. narod
ne; 11.35 Radio za šole; 11.55 Naš 
juke-boic; 12.15 V Trstu pred sto 
leti; 12.30 Za vsakogar nekaj; 
13.30 Prijetna srečanja; 17.00 An
sambel Franco Valllsneri; 17.25 
Radio za šole; 17.45 Pesem in 
ples; 18.00 Radijska enciklopedi
ja; 18.15 Umetnost; 18.30 Iz pro
gramske glasbe; 19.00 The Mo
dem Jazz Quartet; 19.15 Higiena 
in zdravje; 19.30 Pevci zabavne 
glasbe; 20.00 Šport; 20.35 Gershvvi- 
novl motivi; 21.00 Simf. koncert; 
v odmoru: Knjižne novosti; 22.05 
Romantične melodije; 22.45 Jazz;
23.00 Črnske duhovne pesmi.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.40 Offenbach: «La perichole«; 
14.35 Z onstran Tilmenta; 14.45 
Orkester p.v. C. Pacchiorija.
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la; 11.00 Sprehod skozi čas; 11.30 
Brahmsove skladbe; 11.45 Sklad
be za godala; 14.25 Solisti lahke 
glasbe; 14.55 Vreme na morjih; 
15.15 Filmske in gledališke novo
sti; 15.45 Gospodarska rubrika;
16.00 Sprehod za najmlajše; 17.25 
Klavičembalo in klavir; 18.00 Ra
dijska črtica; 18.15 Klavirske 
skladbe; 18.35 Neapeljske melo
dije; 19.05 Kmetijska oddaja; 19.15 
O morju in pomorščakih; 20.35 
Massenetova opera «Werther».

II. program
8.00 Jutranja glasba: 9.00 Pisan 

spored, 10.35 Nove ital. pesmi;
14.00 Pevci na odru; 14.45 Plošče;
15.00 Ital. narodni plesi; 15.15 Iz
brani motivi; 15.35 Miniaturni 
koncert; 16.00 Rapsodija; 17.00 
Plošče; 17.35 Ljudska enciklope
dija; 18.35 F. Gullini: »Arheolo
gija«; 18.50 Vaši izbranci; 20.00 
Lahka glasba; 21.00 Psihologija 
in šport; 21.50 Pesniki; 22.10 Glas
ba v .večeru.

7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pojo 
Mina, Arigliano in Milva; 8.30 
Prenos RL; 12.00 in 12.55 Glasba 
po željah; 13.40 Plošče; 14.00 Jug 
pesmi in plesi; 15.00 Ameriški 
ansambli; 15.45 Slov. narodne;
16.00 Otroški kotiček; 16.35 Simf. 
koncert; 17.40 Polke in valčki;
18.00 Prenos RL; 19.00 Orkester 
Langosz; 19.30 Prenos RL; 22.15 
Orkester Olearson; 22.40 Gabrije- 
lijeve skladbe.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 De- 

bussy ln Kodaly; 9.45 Popevke; 
10.00 Operna antologija; 10.30 šo-

III, program
18.30 Znanost; 19.00 Dantejeve 

proslave; 19.50 Vsakovečerni kon
cert; 20 30 Revija revij; 20.40 
Mendčlssohn-Bartholdy; 21.20 Ita
lijanski portreti; 21.30 Mahler je
va simfonija št. 1; 22.45 Glasba 
danes.

Slovenija
8.05 Glasbena matineja; 8.55 Pi

san svet pravljic; 9.10 Belokranj
ske narodne; 9.25 Domače pesmi; 
9.46 Škerjanc: Trio za violino, 
violo in violončelo; 10.15 Melo
dije; 10.45 Človek ln zdravje; 11.00

Nimaš prednosti!; 12.05 Kmetij
ski nasveti; 12.15 Na kmečki peči; 
12.30 Slavni pevci v operah G. 
Verdija; 13.30 Priporočajo vam...;
14.05 Radijska šola; 14.35 Kako 
pojo mladi pevci; 15.30 Folklorna 
oddaja; 16.00 Vsak dan ' za vas;
17.05 O življenju J. Brahmsa; 18 00 
Aktualnosti; 18.15 Iz fonoteke ra
dia Koper; 18.45 Ngš razgovor;
19.05 Glasbene razglednice; 20.00 
Japonska glasba; 20.20 Tako pojo 
v Pragi; 20.40 Puccini: Dekle z za
hoda; 22.10 Nočni zvočni mozaik;
23.05 Literarni nokturno; 23.15 
Jazz.

Ital. televizija
8.30 Sola; 17.30 Spored za naj

mlajše; 18.30 Nikoli ni prepozno;
19.00 Dnevnik; 19.15 O italijanski 
kuhinji; 19.55 športne vesti in 
ital. kronike: 20.30 Dnevnik; 21.00 
Almanah; 22 00 Glasbeni program;
23.00 Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Domehico 

Campana: «1 glomi dell'amore»; 
23.35 Zadnje športne vesti.

Jug. televizija
16.50 Uimirimo po rusKO; 17.10 

Učimo še angleščine; 17.40 Tik- 
tak, pravljica; 17.55 Pionirski TV 
studio; 18.25 Obzornik; 18.45 Do
sežki znanosti — film; 19.15 Ve
čer beograjskih komponistov; 
19.45 Cikcak; 20.00 Dnevnik: 20.30 
Beseda in čas ■*- lirika; 20.40 Čr
no na belem — glasbena oddaja; 
21.40 Kulturna panorama; 22.20 
Turnir miru — šahovski komen
tar; 23.30 Obzornik.

ostale, smo tudi njega povabili 
na sestane* in razgovor. Takoj 
nam je pomagal organizirat: se
stanek in vsem, njemu podreje
nim vojakom — Slovencem dal 
dovoljenje, da so lahko nemote
no zapustili vojašnico in prišli 
na dogovor. Tudi sam se je od
ločil m potem je v Bpri-Giavino 
pripeljal skupino okrog 20 fan- 

j tov ter ostal v partizanih vse do 
osvoboditve. Ne spominjam se 
več, v katerem mesiu smo ga na
ši; .vendar mislim, da je biio 

■ v Enm.
V mestecu Piazza Armerina ni

smo našii nobenega naših primor
skih fantov. Da naš obisk ne 

j bi bil brez haska, smo zavili 
I k fotogratu in se za spomin sli. 

kali. Medtem ko smo bili v ate
ljeju, se je v čakalnici zbrala 
večja skupina v črno oblečenih 
žena in deklet. Domačin, ki nas 
je videl vstopiti v atelje, je spo
ročil, da nas zunaj nestrpno ča
kajo ženske. Ko smo se vrnili 
v čakalnico, so žene in dekleta 
vstale in nas spoštljivo, pozdra
vile. Ker so se želele z nami 
pogovoriti, smo bili takoj za to. 
Med razgovorom smo spoznali, 
da nas imajo za Ruse. Zanimalo 
jih je. če smo kje na ruski fron
ti srečali njihove svojce, može 
in sinove. Tja so bili poslani z 
italijanskim ekspedicijskim kor
pusom — Corpo Italiano spedi- 
zione in Rusia. Bile so zelo po. 
trte, ko smo jim pojasnili, da ni
smo niti Rusi, da nismo bilj na 
tisti fronti, pač pa da smo Ju
goslovani. Zal nam je bilo zanje, 
ki so iskale uteho celo pur nas. 
Pohlepni fašistični imperializem 
je njihove može in sinove poslal 
celo v oddaljeno rusko deželo, 
kjer so mnogi ostali za vselej.

VZDOLZ IN POČEZ 
PO SICILIJI
Naše potovanje po Siciliji )• 

trajalo mesec dni. Bilo je zdru
ženo z velikimi težavami in ovi
rami glede prehrane, prenočeva
nja in potovanja. Obiskali smo 
naslednja mesta: Messino, Cala- 
nio, Palermo, Siracuso, Trapam, 
Marsalo, Enno, Venno, Piazza Ar- 
merino, Taormino, svetovno zna
no turistično mesto Sicilije, kjer 
je vse mesto en sam cvet, eh 
sam vrt. Razen teh smo obiskali 
še več manjših krajev, katerih 
imen se ne spominjam vet U- 
pravičeno lahko trdim, da je po 
našem posredovanju Sicilija za
živela. S tem mislim na naše 
fante, ki so v vseh obiskanih me
stih nosili tujo uniformo in bili 
odtrgani od domovine, da ji ne 
bi mogli kot zvesti sinovi pri
skočit; na pomoč, ko sta jo pre
gazila fašistični in nacistični ško
renj. Svojo nalogo smo oprav
ljali z vso zavzetostjo in z za
vestjo da tako po naših skrom
nih močeh tn zmožnostih opravi
čimo zaupanje, ki ga je naši .mi
siji dalo naše vodstvo.

Ker je naše potovanje po oto
ku trajalo že. ves mesec, sitio mo
rah m:Shti'"ffa čimprejšnjo vrni
tev na bazo v Bariju K temu na* 
je sililo nič kaj prijetno sreča
nje s četniki m opozorilo tovariša 
in štaba baze, ki nam je že v Ca- 
tann priporočil, naj se čimprej 
zgubimo z otoka Vse je kazalo, 
da so četniki po našem obisku v 
njihovem domu v Palermu opo
zori,! zaveznike na našo navzoč
nost na otoku. To je bil razlog 
naše odločitve za odhod 

Prvo presenečenje, ki nam je 
dalo slutiti, da so četniki že na 
delu, smo doživeli, ko smo a* 
oglasih na sedežu zavezniške 
oolasn. da bi domli dovoljenje 
za odhod z otoka preko Mesar
skega zaliva na drugo stran Ka
labrije Ko smo povedali o na
menu naš.ga prihoda, so nam 
sporočili nai malo počakamo Ča
kali smo deset, dvajset, trideset 
minut... Spogledova.i smo se. Kaj 
naj pomeni to? Vse do takrat 
smo na našem potovanju po oto
ku dobili tako dovoljenje v petih 
minutah. Čakali smo že skoraj 
uro. Mimo so hodili Zavezniški 
vojaki — stražarji in oficirji ter 
nas ves čas opazovali Vsa zade
va se nam je zdela vedrto bol) 
sumljiva. Slutili smo, da imajo 
zavezniki s tem zavlačevanjem 
določene namene.

Hitro je dozorel naš načrt. Cim- 
prej od tod v pristanišče, pa če
prav brez zavezniškega dovolje
nja. Natihottia in neopaženo smo 
odšli skoz; park, kjer je bila v 
vili njihova komanda in po drugi 
poti prišli v pristanišče. V tre
nutku, ko smo prišli tja, se j« 
obali približevala zavezniška iz- 
krcevalna ladja. Na obali je ča
kalo veliko zavezniških vojaka* 
v polni bojni opremi.

»Glejte, rešitev iz zadrege** 
smo se spogledali. Zavezniški vo. 
jaki so se takoj po pristanku za
čeli vkrcavati na ladjo. Ko so 
vkrcali še zadnja vozila, smo se 
hitro odločili. Da ne bi Vzbujali 
pozornosti, smo titovke z rde
čimi zvezdami spravili raje v že
pe in se kot nepovabljeni gostje 
pridružili zavezniškim vojakom, 
ki so sedeli na ladji po klopeh. 
Sedli smo poleg njih, kot da smo 
del njihove enote. Takoj nato so 
se velika viseča vrata zaprla Ko 
so zabrneli stroji m se je ladja 
premaknila nas je obšlo prijet
no in sproščeno občutje Stroji 
So nam peli prijetno pesem po
vratka med naše tovariše na bo- 
zi v Bariju.

Tako smo se brez dovoljenje u- 
makniu z otoka in verjetno tudi 
oviram, ki b; bile nastale zadnji 
hip pred našim odhodom. Vrača- 
h smo se z zavesijo, da smo z 
našim delom uspeli povečati na
šo vojsko za najmanj eno briga
do, ki bo uspešno tolkla in uni
čevala okupatorja vse do osvo
boditve.

Čeprav je težko zapisati točno 
število vseh, ki so potem odpo
tovali v našo zbirno bazo v Ba- 
n-Gravino, menim, da ie bilo od 
1.500 do 2.000 fantov in mož. Vsi 
ti so se z navdušenjem odločili 
za odhod v partizane in se po- 
tem hrabro borili v sklopu III 
prekomorske brigade in drugih 
enotah NOV v raznih krajih Ju
goslavije. Mnogi med njimi so v 
borbi žrtvovali tudi svoje življe
nje. V to rigado sem bil potem 
kot komandir čete vključen tu
di sam.

Po vrnitvi s Sicilije smo obšir
no poročali štabu baze v Bariju 
o poteku našega potovanja Bili 
smo pohvaljeni s pripombo, da 
smo zaupano nalogo opravili do
bro in temeljito.

TONE KODRIČ 
(KONEC)
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Goriško-beneški dnevnik
S POTNIMI LISTI IN PROPUSTNICAMI

Na velikonočni ponedeljek 
11.193 prehodov pri Rdeči hiši

Od tega je prešlo mejo s potnimi 
listi 3.897, s propustnicami pa 7.296

Na velikonočni ponedeljek so na 
mednarodnem prehodu Rdeča hi
ša zabeležili 3.897 prehodov oseb s 
potnimi listi. Od teh jih je odšlo 
v Jugoslavijo 1.321, vrnilo pa se 
jih je 2.576. Na prvem mestu so 
italijanski državljani (izstopilo jih 
Je 1.028, vstopilo 2.347), sledijo 
Avstrijci (157, 97), Jugoslovani (62, 
54), Nemci, Francozi itd.

S propustnicami je na prehodu 
prve kategorije pri Rdeči hiši pre
šlo mejo v obeh smereh 7.296 ita
lijanskih in jugoslovanskih držav
ljanov, od tega 6.784 italijanskih 
državljanov. Skupno so na veliko
nočni ponedeljek obmejni policijski 
organi zabeležili pri Rdeči hiši 
11.193 prehodov. Seveda pa v tem 
številu niso všteti prehodi lastni
kov propustnic na ostalih blokih 
druge kategorije vzdolž 53 kilome
trov dolgega goriškega mejnega 
sektorja, kjer je bil turistični pro
met ravno tako živahen. S točnej- 
šimi podatki o celokupnem veliko
nočnem obmejnem prometu bomo 
razpolagali šele ob koncu mese
ca, ko bo obmejna policija zbrala 
število prehodov na vseh blokih.

Prostovoljci 
za razdeljevanje 
volilnih potrdil

Občinska uprava v Gorici vabi 
vse tiste osebe, ki bi želele nositi 
po hišah volilna potrdila za bližnje 
upravne volitve, naj se zglasijo v 
protokolnem uradu. Ta posel lahko 
opravljajo samo osebe, ki so že 
dopolnile 21. leto starosti.

Dražba za oddajo 
poštne prevozne 
službe v Gorici

Poštna uprava bo v kratkem raz
pisala javno dražbo za ponovno 
oddajo v zakup poštne prevozne 
službe v Gorici. Nov program pred
videva uporabo štirih novih avtofur- 
gonov na 168,500 km dolgi progi 
ob delavnikih in 55,600 km dolgi 
progi ob praznikih z 69 urami služ
be za osebje ob delavnikih in 11

VERDI. 17.15: «Chi vuol dormire 
nel mio letto?», M. Morgan, D. 
Darrieux; francoski čmobeli film.

CORSO. 17.15: «11 grande sentiero«, 
R. Vidmark, C. Baker, E. Ro
binson in J. Stewart. Ameriški 
kinemaskop v barvah.

MODERNISSIMO. 17.00: «Agente
(KT? — licenza di uccidere«, J. 
Connery in U. Andrews. Ameri
ški film tehnikolor. Zadnja pred
stava ob 22.30

VITTORIA. 17.15: «1 cavalieri della 
tavola rotonda«, Robert Taylor 
in Ava Gardner; ameriški barvni 
kinemaskopski film, zadnja pred- 
stava ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «Non son degno 
di te», G. Morandi in I. Efrikian; 
zadnja predstava ob 21.30.

urami službe ob praznikih.
Eventualnim interesentom ni tre

ba predložiti nobene predhodne po
nudbe in za sedaj tudi ne položiti 
kavcije, pač pa morajo v najkraj
šem času vložiti navadno prošnjo 
na pokrajinsko ravnateljstvo pošte 
v Gorici za pripustitev k dražbi.

Smrt priletnega 

domačina iz Nebia
V čedadski civilni bolnišnici je 

včeraj dopoldne umrl Anton Lesica, 
79, doma iz Nebia v jugoslovan
skih Brdih. Prejšnji dan je postal 
žrtev avtomobilske prometne nesre
če v Bračanu. Odpeljali so ga v 
bolnišnico s prognozo okrevanja 
v 15 dneh. Ker pa so medtem na
stopile komplikacije, je umrl. Le
sica je prišel na obisk k svoji 
hčerki, ki živi v Krminu.

NA VELIKONOČNI PONEDELJEK
V

Člani SPD in MI na izletu 
pri naših beneških rojakih
Kljub slabemu vremenu so se dobro zabavali • Z njimi so šli tudi 
števerjanski godci • Jusa je igral na 120 let staro harmoniko
Na velikonočni ponedeljek sta nih tekem. V tekmovanju z vrečami

priredila izlet v Beneško Slovenijo 
Slovensko planinsko društvo in pa 
Mladinska iniciativa.

Planinsko društvo je imelo svoj 
avtobus. Z njim so se izletniki od
peljali v Landarsko jamo ter si jo 
ogledali.

Mladinska iniciativa pa je pri
pravila izlet v Bjačo pri Landarski 
jami. Zjutraj se je mladina odpe
ljala tja s 6 avtomobili, popoldne 
pa se jim je pridružilo še nekaj 
desetin izletnikov, ki so se pri
peljali s 15 avtomobili. Izlet je 
spremljal tudi števerjanski kvin
tet, z njim pa tudi lepo število 
števerjancev. V Bjači in poznejo 
v Tarčeti so se ob zvokih zabav
nega ansambla kar dobro imeli. Na 
programu so bili izleti ter obiski 
beneških prijateljev, vendar je zelo 
slabo vreme popolnoma prekrižalo 
lepe načrte, tako da tudi vsa do
bra volja ni nič. zalegla.

Popoldne so Se vsi zbrali v Šem
petru, kjer je planinsko društvo 
priredilo več zabavnih in družab-
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VEST! /7 STANDREZA

Dvolastniki priporočajo 
znižanje taks za sečnjo lesa
Prošnje bodo pisali v nedeljo 2. maja - Odloži
tev dokončnega sklepa za zasego kmečke zemlje
Odbor kmečkega društva v Stan-i gotovilo in upajo, da bodo pri 

drežu sporoča, da je zadnji rok za končni odločitvi vzeli v poštev 
vložitev prošenj za sečnjo drv na1 njihove in splošne koristi ter po-

DE2URNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od

prta lekarna KUERNER, Korzo 
Italia 10, tel. 25-76.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 11 stopinj ob 13. 
uri, najnižjo 5 stopinj ob 16. uri; 
povprečne dnevne vlage Je bilo 76 
odstotkov, dežja je padlo 6 mm.

dvolastniških posestvih v jugoslo
vanskem delu obmejnega pasu do 
15. maja, ko morajo vse zadevne 
prošnje že vložiti pri jugoslovan
ski gozdni upravi. Odbor društva 
bo delal zadevne prošnje za svo
je člane v nedeljo 2. maja po ma
ši v gostilni pri Lutmanu na trgu 
v štandrežu. Prošnje morajo bi
ti napisane na posebnem obrazcu; 
prosilcem se priporoča, da prine
sejo s seboj svoj posestni list za
radi potrebnih podatkov.

V zvezi s sečnjo drv se kmetje 
iz štandreža in iz drugih vasi na 
Goriškem pritožujejo, da morajo 
plačevati prevelike takse za sečnjo 
lesa za svoje domače potrebe. Po 
obstoječih predpisih je oproščeno 
plačila take takse samo 6 kubičnih 
metrov drv in tehničnega lesa let
no, od višje količine pa je veči
na klasirana v razred A in B, kar 
pomeni precej visoko taksiranje. 
Ker kmetje sekajo les v svojih go
zdovih skoro izključno za drva ali 
za potrebe pri svojem gospodar
stvu, bi bilo prav, da bi tamkajš
nja gozdna uprava to upoštevala. 
To bi se dalo urediti na način, da 
bi zvišali takse prosto osnovo, ali 
lačunali tak les v nižji razred, ali 
pa oboje. Ureditev te zadeve je še 
toliko bolj potrebna, ker italijan
ska gozdna uprava za sečnjo li
stavcev na tej strani ne pobira no
benih posebnih taks.

Prejšnji teden so člani kmečke
ga društva iz štandreža imeli tudi 
zborovanje, na katerem sta jim 
predstavnik SKGZ dr. Sancin in 
tajnik «Alleanze contadini« Marizza 
poročala o uspehu potovanja po 
sebne delegacije v Rim v zvezi s 
členom 167 in nameravano zasego 
kmečke zemlje v štandrežu in Pod
turnu. Povedala sta, da je mini
ster Mancini obljubil, da bodo za
devo ponovno proučili potem ko 
se bodo o njej informirali na me
stu in da ne bodo prej potrdili 
sklepa goriške občinske uprave. 
Kmetje so vzeli na znanje to za

stavili to vprašanje v bolj realen 
okvir.

Z motorjem s ceste
Z motociklom Moto Morini je 

zapeljal s ceste med Krminom in 
Čedadom 19-letni Giorgio Bulfon 
iz Ul. Piave 10. Potolkel se je po 
desni roki, ki si jo je verjetno 
nalomil. V bolnišnici v Gorici so 
mu nudili prvo pomoč; okreval bo

so bili razglašeni naslednji zma
govalci skupin: Emil Nanut, Voj
ko Nardin in Milovan Lutman, v 
finalu pa je zmagal Emil Nanut 
ter prejel tudi nagrado.

V teku po eni nogi ter z drža
njem jajca v žlici sta se uvrstili 
Franka Klavčič in Vida Tomšič. 
Velikonočni nagradi pa sta bili na 
podlagi izžrebanega listka oddani 
Jelku Petejanu in Emi Marvin.

Za dobro voljo je poskrbel har
monikar Juša Benečan, ki je izva
bil iz svoje 120 let stare harmoni
ke čudovite akorde, ki so kljub sla
bemu vremenu ustvarili veselo raz
položenje med vsemi izletniki.

Zaradi mraza 
nevarnost slane

Mrzli val je zajel naše kraje. Vče
raj popoldne so zaradi dežja in 
snežnih padavin v hribih nameri
li na goriškem letališču komaj pet 
stopinj. O snežnih padavinah poro
čajo z Lokev, Trnovske planote in 
celo iz Šempasa, iz gornje Soške do
line in Kanalske doline ter iz Be
neške Slovenije, kjer je na Ma
tajurju zapadlo v zadnjih dneh 
nad pol metra snega. Sadjarji se 
bojijo, da bi zaradi nizke tempe
rature nastala slana, ki bi povzro
čila hudo škodo sadnemu drevju, 
ki ravno sedaj cvete.

Otrok pod kolesom 

ker je stekel na cesto
Včeraj dopoldne ob 9.30 so z re

šilnim avtomobilom Zelenega kri
ža pripeljali v civilno bolnišnico 
Rosalbo Bano, 6, doma iz Ul. Gel- 
si U v Gorici. Pridržali so jo na 
zdravljenju s prognozo okrevanja 
v 20 dneh, ker so ji ugotovili zlom 
leve ključnice. Njen oče, ki jo je 
spremljal, je dežurnemu zdravni
ku izjavil, da se je na velikonočni 
ponedeljek zvečer sprehajal z de
klico po Ul. Brigata Pavia. Na 
vsem lepem pa se mu je iztrgala 
iz rok ter stekla na cesto; vtem 
se je pripeljal na kolesu mlade
nič, ki jo je podrl. Po nesreči je 
nadaljeval pot, punčko pa so vče
raj dopoldne pripeljali v bolniš
nico.

H VČERAJ DAN POČITKA IN IZLETOV ZA SPENT

Danes se prične tekmo vanje 
za prvenstvo posameznikov

Ali se bo Kitajec Chvang Tse-tung obdržal na prestolu prvaka?
(Od našega posebnega dopisnika)

LJUBLJANA, 20. — Prvi del sve
tovnega prvenstva v namiznem te
nisu je za nami. Prireditelji so za
to privolili tekmovalcem in tudi 
novinarjem dan oddiha, ki so ga 
uporabili za izlete v Postojno, Por
torož in Velenje. Jutri pa se bo 
začel drugi del za naslove posa
meznikov in posameznic ter v dvo
jicah. Brez dvoma smo šele na za
četku najbolj kompliciranega dela 
prvenstva, kjer bodo žogice in šte
vilke zaplesale pravcati peklenski 
ples: bele žoge na zelenih mizah, 
številke pa na obeh majhnih sema
forjih ob mizah., na velikem ob ste. 
ni tekmovalne dvorane, v biltenih 
in v beležnicah novinarjev. Progno
ze veljajo v glavnem kot za ekip
no tekmovanje. Samo s to razliko, 
da bo ime države zamenjalo ime 
tekmovalca ali tekmovalke.

Ob zaključku ekipnega prvenstva 
moških ekip za Swaythling Cup in 
ženskih za Marcel Corbillon Cup 
moramo priznati, da je zmaga Ki
tajske v moški konkurenci popol
noma zaslužena. Isto se mora reči 
v ženski konkurenci, kjer so me
nili, da Kitajke še niso dosegle vi
šine Japonk. Tokrat so presenetile 
in so tudi popolnoma upravičeno 
osvojile največjo lovoriko. Kitajci 
in njihove tovarišice so pokazali 
zelo uspešno igro, med katero niso 
hoteli tvegati ničesar. Posebno de
kleta v rdečih majicah, ki so se 
poslužile skrajne obrambe, kjer so 
neprekosljive. Japonke so jih na
padale z vsem možnim orožjem 
(morda so bile premalo raznolike 
in brez fantazije), toda Kitajke so 
jim spravljale na mizo že skoraj 
izgubljene žogice. Manj obrambni 
so bili Kitajci, ki so bili prisiljeni 
uporabiti napadalno orožje, če so 
hoteli spraviti na kolena res odlič
ne Japonce.

Kaj pa Jugoslovani? Po igri, po
sebno Markoviča in Vecka, je četr
to mesto morda prevelika nagrada. 
Pri osvojitvi tega mesta je imel 
precejšnjo besedo ugoden žreb in 
pa predvsem odličen Korpa, ki je 
bil brez vsakega dvoma najboljši 
član «plave» reprezentance. Upaj

mo, da se bo mladi igralec iz Sen- 
te obnesel tudi med posamezniki, 
ker po svoji igri spada precej vi
soko. Za Jugoslovanke je doseženo 
mesto realno, pa čeprav bi se lah
ko z večjo dozo sreče uvrstile ne
koliko višje.

Za ekipno prvenstvo se lahko re
če, da so bile vse borbe precej 
ogorčene, številni dvoboji so se za. 
vlekli nekaj ur, najdlje pa je po- 
tekala borba med moškima ekipa
ma Belgije in Bolgarije, ki je tra
jala skoraj pet ur in se je konča
la s 5:4 v korist prvih. Najdaljši 
set Je bil v dvoboju za 31. mesto 
med Gano in Luksemburgom, ki 
se je končal 31:29. Vsekakor svoje
vrsten rekord.

Končni lestvici
SWAYTHLING POKAL 

(moški ekipno)
1 KITAJSKA
2. Japonska
•3. Severna Koreja
4. Jugoslavija
5. CSSR
6. švedska
7. Anglija
8. Sovjetska zveza
9. Madžarska

10. ZR Nemčija
11. Romunija
12. Iran
13. Južna Koreja
14. Danska
15. DR Nemčija
16. Indija
17. Poljska
18. Južni Vietnam
19. Francija
20. Nizozemska itd.

CORBILLON CUP 
(ženske ekipno)

1. KITAJSKA
2. Japonska
3. Anglija
4. Romunija

predvidoma v 10 dneh
............................... ........................................................... ............................................................. """"""«•

NA VEUKOmm PONEDELJEK ZVEČER HM OSUVJV

Pri trčenju avtomobilov 
ranjeni vsi trije potniki

Vozili sta se zaleteli na ovinku ■ Utrpeli sta občutno škodo

Na zgornjem ovinku na pokra
jinski cesti na Oslavju se je v po
nedeljek okoli 22. ure pripetila 
hujša prometna nesreča, v kate
ri so se ranile tri osebe, avtomo
bila, ki sta bila udeležena v ka- 
rambolu, pa sta se dodobra raz
bila.

Zaletela sta se alfa romeo dau- 
phine, ki ga je iz Brd vozil 26-letni 
Avgust Pintar iz Šentmavra, Gra- 
paj 7, ter NSU prinz, ki ga je iz 
Gorice peljal proti Oslavju oficir 
27-letni Gianpaolo Marras, ki služ
buje v vojašnici na Tržaški cesti. 
Z Marrasom se je peljala še 19-let- 
na Gianna Brandolini iz Ul. Gelsi 
17. Vozili sta na ovinku vozili po 
sredini ceste ter se zaleteli s 
sprednjima deloma. Eno izmed vo
zil je obstalo pri ograji zgradbe 
St. 19. Voznik Je imel dobršno me
ro sreče, da ga je ograja ustavi
la, ker bi sicer padel pod škarpo.

V nesreči so se ranili vsi trije 
potniki. Brandolinova se je udari

la v glavo, pretresla možgane, po
rezala po obrazu in so jo pridrža
li v bolnišnici s prognozo okre
vanja v 7 dneh, Marras se je 
samo nekoliko popraskal ter se bo 
izmazal v dveh, medtem ko je za 
Pintarja potrebnih 7 dni: udaril 
se je v glavo in si pretresel mož
gane. šoferjema so v bolnišnici nu
dili samo prvo pomoč. Na kraj ne
sreče je prišla patrulja prometne 
policije, ki je sestavila zapisnik. 
Pravijo, da sta vozili tako raz
biti, da ju skoraj ni mogoče po
praviti.

Kratke iz bolnišnice
V lesnii tovarni IPL na Tržaški 

cesti se je včeraj ranil v desno 
roko 33-letni Stanislav Uršič iz 
Ul. Carducei 38. Odšel je v civil
no bolnišnico, kjer so mu rano 
obvezali in ga poslali domov; 
zdravil se bo pet dni. Uršič je 
izjavil, da se je ranil v delavnici

pri razkladanju desk.
V istem podjetju se je ranil tu

di 19-letni Roberto Grumat z Li
vade 22. Tudi njemu so obvezali 
rano na desni roki ter se bo do
ma zdravil pet dni. Ponesrečil se 
je z električnim strojem.

Ob 16.30 so v bolnišnicii nudili 
prvo pomoč 63-letnemu Ottolini 
Andreotta, iz Ul. Colombo 2, ki 
je po poklicu čevljar. Prejšnji 
večer se je ranil s kozarcem pri 
prijateljih. V civilni bolnišnici so 
mu obvezali rano na desni dlani; 
doma se bo zdravil pet dni.

Pri padcu po stopnicah si je po
lomil desna rebra upokojenec 71- 
letni Antonio Menotti iz Ul. Fai* 
ti 12. V civilni bolnišnici so ga 
pridržali za 20 dni na zdravljenju.

Pri padcu po stopnicah pa si je 
zlomila levo ramo 52-letna Agosti- 
na Donatini por. Rigon iz Carduc 
cijeve ulice 54. V bolnišnici so jo 
pridržali na zdravljenju s progno
zo okrevanja v desetih dneh.

6. ZR Nemčija
7. OSSR
8. Jugoslavija
9. Sovjetska zveza

10. DR Nemčija
11. Poljska
12. švedska
13. Bolgarija
14. Avstralija
15. Francija itd.
Od jutri do nedelje bo torej šlo 

za «St. Bride Vase« za posamezni
ke. Vmes pa se bodo spoprijele 
moške, ženske in mešane dvojice. 
Vsekakor pester spored, a zato, 
posebno v prvih dneh, ko bodo iz
ločilne tekme, poln negotovosti. 
Dnevi razočaranj in tudi polni nad. 
Samo za nekatere seveda in pred
vsem za glavnega favorita Kitajca 
Chvang Tse-tunga, kateremu bodo 
njegovi rojaki in tudi Japonci sku
šali ogrožati prestol dvakratnega 
svetovnega prvaka.

Sedanje naslove, ki so si jih o- 
svojili na svetovnem prvenstvu 
1963. leta v Pragi, branijo:

Moški posamezno: Chvang Tse- 
tung (Kitajska)

Ženske posamezno: Matsuzaki
(Japonska)

Moške dvojice: Chang Chih-lin in 
VVang Chih-Ciang (Kitajska)

Mešane dvojice: Ito . Kimura
(Japonska)

Ženske dvojice: Matsuzaki - Seki 
(Japonska).

MARJAN DOLGAN

Torino-Miinchen 2:0
TURIN. 20. — Torino je danes 

zvečer odigral prvo tekmo v semi- 
finalu za pokal pokalnih prvakov. 
Kot je znano, je Torino pred ne
davnim v tem tekmovanju odpra
vil zagrebški Dinamo, sedaj pa je 
imel za nasprotnika nemško mo

štvo Munchen 1860.
Pred 15.000 gledalci sta moštvi 

nastopili v sledečih postavah:
TORINO: Vieri; Poletti, Fossati; 

Puia, Cella, Rosato; Meroni, Ferri- 
ni, Hitchens, Moschino, Simoni.

MUNCHEN: Radenkovič; Koh-
lars, Patzke; Luttrop, Reich, Bena; 
Heiss, Uppers, Brunnenmeier, Gros. 
ser, Rebele.

Sodil je Avstrijec Haberfellner.
Torino začne z zelo hitrimi na

padi ter že v prvih petih minutah 
doseže tri kote, v 9. minuti pa že 
preide v vodstvo. Žoga gre od Me- 
ronija k Ferriniju ter nato k Ro- 
satu, ki jo z močjo usmeri v gol. 
Gostje se trudijo, da bi nekoliko 
odstranili pritisk domačih in v 17. 
minuti mora Vieri posredovati po 
Brunnenmeierjevem strelu z glavo. 
Vendar pa so domači še kar na
prej nevarni. V 31. minuti mora 
Radenkovič v visokem poletu odbi
ti močan strel Hitchensa. Cez ne
kaj minut spet vratar ubrani mo
čan strel. Nekaj minut pred kon
cem polčasa pa Simoni z leve stre
lja v sredo; žoga se odbije od no
ge Luttropa v gol.

V drugem polčasu si Torino pri
zadeva ,da bi rezultat povečal, pa 
ne gre. Igralcem se pozna nekoli
ko utrujenost, deloma se jih tudi 
polašča nervoza. Gosti so nekaj
krat nevarni, včasih imajo tudi ne
koliko smole. Z dvema goloma 
prednosti se bo torej Torino srečal 
z današnjim nasprotnikom v po
vratni tekmi, ki bo prihodnji torek.

_ PlAVANJt
BONN, 19. — Dva sovjetska pla

valca sta danes plavala bolje od 
uradnega svetovnega rekorda, ven
dar pa njuna dosežka ne bosta 
priznana kot rekorda, ker sta pla
vala v 25-metrskem bazenu. Proko- 
penko je na 100 m prsno dosegel 
čas 1’5”4 (uradni rekord ima on 
sam z 1’6”9), Viktor Mazonovo pa 
na 200 m hrbtno 2’9”1 (uradni re- 
kord Jed Graef 2’10”3).

umni.............................................................................................................................................. .

Obe ekipi Primorja 
Sta dosegli rezultat 2:2
V nedeljo Je enajstorica Primor

ja igrala proti enajstorici CRDA v 
tej prostavi:

Furlan, Olenich, Galli; Morgera, 
Finotto, Zužič, Puntar, Petrucci, 
Verginella, Metelko. Husu.

Primorje Je takoj začelo napad 
in v 6. minuti je Verginella po le
pi akciji zabil žogo v mrežo.

CRDA je odgovoril s protinapa
dom, a brez uspeha. Primorje je 
vedno bolj pritiskalo in Husu, Ver
ginella in Petrucci so ogrožali vra 
ta CRDA. V 25’ je CRDA izenačil. 
Ta gol je nekoliko pretresel ekipo 
Primorja, ki je nekoliko popustilo 
in kmalu nato je zgubilo podporo 
Margere, ki se je zaradi udarca na 
nogi premestil na desno krilo in 
ostal na igrišču le za število. Prvi 
polčas se je končal s CRDA v na
padu z rezultatom 1:1.

V drugem polčasu je CRDA sku
šalo preiti v vodstvo, a Furlan, to 
pot v odlični formi, je dobro bra
nil vrata in klonil šele v 22’ pod 
silovitim strelom napadalca CRDA. 
Po tem golu je Primorje napelo 
vse sile in skušalo izenačiti, a 
CRDA se je zaprl v svojo polovico 
igrišča in težko je bilo priti do 
vrat. Ko so že vsi bili prepričani 
da bo Primorje odšlo z igrišča 
brez točke, je v 44’ po zaslugi po
škodovanega Margere doseglo e- 
najstmetrovko, ki jo je Petrucci iz.

koristil ter izenačil. Splošno vese
lje na igrišču ter ob robu tega, 
kamor so se, kljub prazniku, zbrali 
zvesti navijači, ki so spodbujali 
svojo ekipo, katera jim je odgovo
rila z lepim rezultatom in tako pri
pravila res lepe praznike 

« * *
V ponedeljek je juniorska ekipa 

igrala na igrišču Ul. Flavia proti 
Libertas za pokal «Menonv> v tej 
postavi: Bogateč, Husu, Babič M., 
Vatta, Babudri, Cuk, Doglia, Sega- 
to, Percovich, Buccavelli, Milič.

Libertas je takoj prešla v napad, 
a Primorje se je dobro branilo, 
kljub temu je Bogateč klonil v 6’. 
Po tej premoči Libertas je Primor
je odgovorilo s protinapadom in 
skušalo izenačiti a brez uspeha. Bo. 
gatec je moral večkrat posredovati, 
a se je vedno dobro izkazal. V 31’ 
je Primorje izenačilo po Miliču z 
enajstmetrovko. Prvi polčas se je 
končal z 1:1. V drugem polčasu je 
skušala Libertas z vso silo priti v 
vodstvo. Igra je postala vedno bolj 
ostra in seveda nogometaši še bolj 
nervozni. Sodnik se je tega zavedel 
v 14. minuti, ko je vratarja Bogat- 
ca napadalec Libertas hudobno 
udaril, sodnik ga je takoj izključil. 
Kmalu nato je Libertas prišla v 
vodstvo. A mlada ekipa Primorja 
je tokrat napela vse sile in v 32. 
minuti je sodnik zopet prisodil e-

najstmetrovko zaradi prekrška nad 
Miličem, ki je zopet streljal s 
enajst metrov ter dosegel drugi 
gol za Primorje.

BRUNO RUPEL

V Mariboru bo 
evropsko prvenstvo 
v kegljanju za železničarje

Na letošnjem evropskem prvenst
vu železničarjev v kegljanju, ki bo 
v Mariboru od 22. do 25. aprila na 
štlristeznem kegljišču na Konstruk
torju bo nastopilo osem držav: Za
hodna Nemčija, Francija, Avstrija, 
CSSR, Madžarska, Poljska, Romu
nija in Jugoslavija. Tekmovalci bo
do nastopili v standardni discipli
ni po 6x200 lučajev. Predsednik 
organizacijskega odbora Bampiher 
je bil sredi dela, ko smo ga vpra
šali, kaj pripravljajo razen tekmo
vanja še za tekmovalce.

((Tekmovanje bo trajalo od 22. 
do 24. aprila. 25. april pa je name
njen za izlete. Razen najvažnejših 
turističnih postojank v Dravski do
lini pripravljamo tudi Izlet na Po
horje«.

Kaj pričakujete od nastopa Ju
goslovanov?

«To je precej težak odgovor, ven
dar se bomo uvrstili nekje v zlato 
sredino na četrto mesto, kar bi bil 
za nas lep uspeh«. J. U.

DR. DUŠAN KCRMAVNCR |

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

21.Odlomki iz knjige <rZačetki slovenske so
cialne demokracije v desetletju 1884-1894»

Toda _ tako je sporočil ((Slovenski Narod« tri dni po tisti
nedelji — ((slavnost delavskega društva, ki se je morala odlo
žiti preteklo nedeljo zaradi neugodnega vremena, vršila se bo
de po naznanjenem programu v nedeljo dne 20. t.m.» O tej pa 
je poročal isti list, da «se je vršila navzlic ne baš vabljivemu 
vremenu še dosti povoljno«: ((Občinstva se je nabralo precej, 
vojaška godba in petje sta se vrstila po sporedu ter zabavala 
občinstvo.« »Lepega vremena« pa si je želel Klemenčič tudi za 
«naš shod«, ki je bil napovedan prav tako za 13. julij, to je 
za prvi slovenski socialdemokratski shod v Trstu, natančneje 
v Skednju, ki je bil takrat še pretežno «okoličansko»-predmest- 
na vas. A preden se obrnemo k temu shodu, ki smo ga delno 
že obravnavali v prejšnjem poglavju v zvezi z odpuščenimi 
plinarniškimi delavci, naj predstavimo Andreja Klemenčiča, 
ki je kot vodja slovenskega odseka ((Delavske zveze« pripravil 
ta shod in je imel njegov nastop na njem tolikšen odmev.

KDO JE BIL ANDREJ KLEMENČIČ?
O tem možu je skoraj dve desetletji za tem dogajanjem

— po njegovi smrti v začetku maja 1908 v neki «anairhistični» 
naselbini na severozahodu Združenih držav — nekaj slišal dr. 
Dragotin Lončar, pa je želel od Amerikancev, ki so pokojnika 
poznali, dobiti nekaj podatkov o njegovi dejavnosti v času 
«početkov socializma med Slovenci«. Pisal je uredništvu socia
lističnega ((Proletarca« v Chicagu in prejel neke podatke od 
Josipa Zavertnika in Franka Petriča; obe pismi je kot «Dva 
doneska o početkih socializma med Slovenci« objavil po več 
ko štiridesetih letih v V. letniku ((Zgodovinskega časopisa« — 
«z željo, da s tem pripomore k študiju (teh) početkov... in po
maga njihovim bodočim raziskovalcem«. Petrič mu je navedel 
daljše odstavke iz treh Klemenčičevih pisem, v katerih se je 
Klemenčič podpisal le z začetnico imena A.; to pa je Petrič 
«razrešil» namesto v Andreja v «Antona», kar je za njim pre
vzel tudi Lončar. Petrič si je še dovolj dobro zapomnil iz raz
govorov s Klemenčičem njegove osnovne življenjske podatke 
do bivanja v Trstu; «Doma je iz Šiške pri Ljubljani. Kakor 
je meni pravil, je bil ravno prost svoje obrti in je takoj šel 
na pot 'vandrat'. Sel je v Švico, na Francosko, Italijo, Nemško 
in od tam v Orijent (?). Iz Orijenta je šel v Anglijo. Tako je 
'vandral’ od 16.—18. leta, nakar se je povrnil domov in stopil 
kot prostovoljec (?) k lovcem 7. bataljona. Tam je postal če- 
tovodja — in učil neke oficirje angleški. Po prestani vojaški 
službi je šel v Trst, tam se je sešel s Petričem, Zadnikom in 
nekim Kondolinijem, Italijanom (?), in ne vem, s kom še — 
in ti so začeli izdajati 'Delavca’ (!), ki je bil nekakšno glasilo 
radikalne (!) delavske struje, ki je imela svoj sedež v Švici. 
Pregnala (preganjala) in zaplenila (ustavila) je list avstrijska 
država.« Iz Klemenčičevega pisma Franku Petriču, ki pa ni 
prepisal oziroma naznačil njegovega datuma, lahko navedemo 
stavek, ki se ozira nazaj v tiste čase: ((Vprašaj Zavertnika, ako 
je Kondolinija poznal v Trstu; on in Petrič sta bila edina mo
ja somišljenika mej Slovenci 1889—90.»

Klemenčiču je v letu njegove smrti napisal v chicaškem 
((Proletarcu« nekrolog Ivan Šolar, ki se je seznanil z njim na

opozorilo Franka Petriča. Iz ((Proletarca« z dne 4. avgusta 1903 
je prevzel Šolarjev nekrolog in ga dopolnil z lepo biografsko 
skico France Šavs v ((Ameriškem družinskem koledarju za leto 
1917». Iz nje povzemamo o njegovem življenju v času, preden 
je prišel v Trst, in o njegovi dejavnosti v Trstu naslednje po
datke: «ARdrej Klemenčič je bil rojen 30. novembra 1867 v 
Spodnji šiški... Njegov oče Andrej je začel zanemarjati lepo 
kmetijo... in postal hud alkoholik, pri katerem poslu mu je 
dobro (kako?) pomagal njegov sosed Vodnik. Zasluga Vodni
kova (?) je bila, da so prišli pri Klemenčiču na kant. Po go
ljufiji in slepariji (?) Vodnikovi je bilo vse skupaj prodano za 
1600 goldinarjev. Andrej je kot trinajstleten deček moral za
pustiti šolo in se je šel učit krojaške obrti k G. Šumiju v Ljub
ljano. Na hrano so ga vzeli k Ančniku, čigar soproga je bila 
sestra Vodnikova, da se, kot se je sama izrazila, vsaj deloma 
poravna krivica, katero je storil njen brat. Ko se je izučil... 
je takoj odšel iz Ljubljane v Italijo... (nato) v Francijo v Pa
riz... v London. Leta 1887 se je vrnil v Avstrijo, kjer so ga ta
koj vtaknili v vojaško suknjo... k osmemu bataljonu lovcev v 
Judenburgu... častnike je učil francoski in angleški jezik... Ko 
je bil leta 1889 prost vojaščine, je prišel v Ljubljano, kjer pa 
ga ni veselilo, šel je še istega leta v Trst in dobil delo pri 
krojaški tvrdki Mazzalors, Via del Corso. V Trstu je začel svo
je politično delo... Prirejal je shode in v družbi Torkarja in 
Zadnika ustanovil socialistični 'Delavski list’... (Tu izpuščamo 
«podatke», vzete iz Kocmur-Čobalovih ((Spominov« v ((Družin
skem koledarju za leto 1913»!)... Odgovorni urednik pri 'Delav
skem iistu’ je bil Zadnik, dejanski (?) pa Klemenčič. Kot so- 
trudnika pri tem listu omenja Klemenčič tudi Franca Sakserja, 
sedaj lastnika 'Glasa naroda’ v New Yorku. Bil je takrat še 
suh in prišteval se je k socialistom. Pozneje Klemenčič še en
krat v pismu omenja Sakserja kot črkostavca v Rudolfovem 
in nekega A. (prav — Ludwiga) Hellriegla kot tipografa pri 
Lloydu v Trstu. Tržaški državni pravdnik je na povelje vlade 
uničil 'Delavski list’.«

ANDREJ KLEMENČIČ O SEBI

O Klemenčičevi poznejši usodi in dejavnosti bomo navedli 
nekaj podatkov pozneje, tu se omejujemo le na njegovo do- 
tržaško in tržaško življenje. O tem bržčas ne bi bilo moč iz
vedeti kaj več, kakor smo povzeli iz obeh ameriških virov, 
to je od Franka Petriča in Ivana Šolarja, če ne bi bila policija 
v Trstu po hišni preiskavi 10. julija 1890 Klemenčiča temelji
to izprašala o njegovih dotedanjih potih. Poleg očeta, ki mu 
je umrl, ko je imel 18 let, matere Jere, rojene Mave s Preser
ja, ki je tedaj stanovala na šempeterski cesti v Ljubljani, je 
omenil dva mlajša brata. Eden je bil takrat krojač v Luzernu 
in je po šavsovih podatkih takoj za Andrejem leta 1892 prišel 
v Združene države, od tam pa ((bržkone v neko anarhistično 
kolonijo v Južni Ameriki«. Drugi brat je bil tedaj soboslikar 
v Innsbrucku, pozneje pa na Glincah (Viču). Postaje Andreje
vega «vandranja» so bile Benetke (pet mesecev), Florenca (tri), 
Genua, Lyon, Ženeva in Pariz, od koder se je po dveh tednin 
z vozovnico, ki jo je dobil pri tamkajšnjem «avstrijskem pod
pornem društvu«, pripeljal v Belfort na francosko mejo, nato 
je bil šest mesecev v Baslu, vrnil se je peš v Pariz (za šest 
mesecev), potem je bil v Amiensu, Lillu, Bruslju in Antvverpe- 
nu ter tretjič v Parizu več ko leto dni, leta 1886 pa v Londonu 
šest tednov. Tedaj se je približal dvajsetemu letu in je moral 
misliti na vojaški rok v Avstriji, da ne bi obveljal za dezer
terja. A podpora londonskega ((avstrijskega podpornega druš
tva« mu je omogočila pot le do Bruslja; zato je moral delati 
še v nekem — nečitljivem — kraju, da si je prihranil za vozni
no do Avstrije in do — šiške. Pri vojakih je bil dve leti. Ker 
v domači Ljubljani ni našel dela, je šel oktobra 1889 v Trst, 
kjer je delal po vrsti pri treh krojaških mojstrih, med njimi 
tudi pri Tomažu Torkarju, ki je bil nato prvi izdajatelj ((De
lavskega lista«.

(Se nadaljuje)
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